
اصولگرا  جریان  در  ساز  اجماع  نهاد  دو  بین  کاری  موازی  و  نظر  اختلاف 

اصولگرایان  مفقوده  حلقه  »وحدت« 
انتخابات  آستانه  در 

گردشگری؛ اقتصاد  در  چین  و  ایران  ساله   25 قرارداد  تاثیرات  بررسی 

گردشگران! ولخرج ترین  از  ایران  سهم 

کرد: مطرح  مردم  با  اینستاگرامی  گوی  و  گفت  در  مشهد  شهردار 

نیست شهرفروشی  معنای  به  ساز  و  ساخت  رونق 

های  رودخانه  بستر  و  حریم  از  هکتار   ۴۴ آزادسازی 
شمالی خراسان 

رئیس اداره ژنتیک وزارت بهداشت:

طرح سقط جنین مجلس ربطی 
به افزایش جمعیت ندارد

از صفر تا صد آخرین ساخته مهران مدیری؛

ارتزاق دراکولاهای 
غیرترسناک!
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سرداری دور از هیاهو و جنجال های سیاسی
اسماعیل کوثری

*مشاور پیشین فرمانده کل سپاه پاسداران
سـردار، سرلشـکر و پاسـدار سـیدمحمد حسـین زاده حجازی،  به معنای واقعی یک پاسـدار 
بودنـد کـه بنـده از زمان 8 سـاله دفاع مقدس، یعنی حدودا سـال ۶۲ با ایشـان آشـنا شـدم.

در واقـع آشـنایی بنـده بـا سـردار حجـازی بـه زمانـی بـاز می گـردد که ایشـان در قـرارگاه 
حضـور داشـتند، بنده در لشـکر ۲۷ بـودم و با هم دائمـا کار می کردیم. در تهران، ایشـان در 
نیـروی قـدس فعالیـت می کـرد، ما هم سـپاه تهـران و لشـکر را در اختیار داشـتیم؛ ایشـان 
از یـک طمانینـه و اخـاق حسـنه بسـیار بالایی برخـوردار بودند و بـرای همین کارهـا را با 

فکـر و تدبیـر و صبـر و دقـت جلو مـی بردند.
ایشـان از آن دوران دفـاع مقـدس تـا شـبی کـه در قیـد حیـات بودند لبـاس رزمشـان را در 
نیاورنـد و دائمـا در حـال مجاهـدت بودنـد. سـردار حجـازی بـا یـک روحیـه انقابـی و از 
خودگذشـتگی بـه معنـای واقعـی در سـطوح بـالا فعالیـت و در جاهـای مختلـف فرماندهی 

کردند.
 در بخـش نیروهـای مسـلح، بـا تدابیر بسـیار خوب خـود، هرجایی که مسـؤلیتی به ایشـان 
واگـذار شـد بـه بهترین نحـو، کار را انجـام دادند؛ علت آن ایـن بود که هیچ چیـزی را برای 
خودشـان نمی خواسـتند. از ایـن رو شـاهدیم زمانـی کـه جانشـین قـرارگاه قـدس )یکـی از 
قرارگاه هـای سـپاه در 8 سـال دفـاع مقدس( بود بـه رغم اینکـه فرمانده این قـرارگاه، برادر 
عزیزمـان سـردار عزیـز جعفـری که سـالها فرمانـده کل سـپاه و آن زمـان فرمانده قـرارگاه 
قـدس بودنـد مجـروح شـدند، ایشـان با اینکه سـنی نداشـتند آن بـار را به دوش کشـیدند و 
بـا آن انگیـزه الهـی، روحیـه انقابی و جهادی که داشـتند، خودشـان را سـاختند و تبدیل به 

یـک انسـان با تجربـه و پخته ای شـدند.
پـس از 8 سـال دفـاع مقـدس نیـز مسـؤلیت های سـنگینی به سـردار حجـازی واگذار شـد 
کـه آن را بـه بهتریـن نحو انجـام دادند؛ ایشـان به مدت ده سـال فرماندهی نیـروی قدس، 
معاونـت در سـتاد کل نیروهـای مسـلح و معاونـت آمار و پشـتیبانی، رئیس سـتاد کل سـپاه  
و معاونت هـای دیگـری را بـه عهـده داشـتند کـه ایـن مسـئولیت ها را به نحو احسـن انجام 
دادنـد. در نهایـت از 8، ۹ سـال گذشـته، ایشـان در اثـر آن پختگـی و تجاربی که به دسـت 

آورده بودنـد انتخـاب شـدند کـه به لبنـان برونـد در نتیجه بـه جبهه مقاومـت رفتند.
 سـردار حجـازی هـم از طـرف سـتاد کل نیروهـای مسـلح، هم از طرف سـتاد کل سـپاه و 
هـم از طـرف نیـروی قدس بـا حزب الله ، سـوریه، حمـاس و گروه هـای جهادی فلسـطین، 
هماهنگی هـای بسـیار خوبـی انجـام دادند که پیام هـای فرماندهان و سـران آنهـا را دیدیم. 
در نهایـت خـود مـا هـم زمانی که از طرف کمیسـیون امنیـت ملی در مجلس نهـم به جبهه 
مقاومـت رفتیـم تـا آخریـن وضعیـت داعـش را )که از طـرف اسـتکبار جهانی و کشـورهای 
مرتجـع منطقـه ایجـاد شـده بـود( به صورت یـک گزارش بـرای مجلـس بیاوریـم، در آنجا 
هـم بـا وجود اینکه سـال های سـال از دفاع مقدس می گذشـت، با ایشـان دیداری داشـتیم، 
متوجـه شـدم بـا همان روحیه، بسـیار با طمأنینه و بسـیار بـا انگیـزه، کارش را دنبال می کند 
و نهایتـا بعـد از شـهادت حاج قاسـم سـلیمانی، ایشـان از سـوریه و لبنان آمدنـد و به عنوان 

جانشـین نیـروی قدس معرفی شـدند.
سـردار حجـازی همیشـه از سـروصدا و جنجال هـا بـه دور بودنـد. بـه هـر حـال بـا افزایش 
سـن، تـوان جسـمی کم می شـود در عین حـال آثـار و تبعـات مجروحیت جنگ، شـیمیایی 
شـدن و ...نیـز اثـر گذاشـت و در نهایـت، سـردار حجـازی به آنچه می خواسـت دسـت پیدا 

کـرد و مهمـان خداوند شـد.

سوژه

محسن هاشمی: فائزه توانایی ام را تایید 
می کند 

رئیـس شـورای مرکـزی حـزب کارگـزاران در واکنش بـه احتمـال کاندیداتـوری اش گفت: 
احسـاس بـدی نسـبت بـه توانایـی خـودم نـدارم و فائـزه نیـز مـن را بـه عنـوان کسـی که 

توانایـی دارد تاییـد کـرده اسـت هـر چنـد گفتـه کـه به مـن رای نمـی دهد.
 تسـنیم نوشـت: محسـن هاشـمی رئیـس شـورای مرکـزی حـزب کارگـزاران و کاندیـدای 
احتمالـی اصـاح طلبـان در انتخابـات ریاسـت جمهوری در حاشـیه نشسـت امروز شـورای 
شـهر در جمـع خبرنـگاران با اشـاره به گمانه زنـی هایی کـه پیرامون احتمـال کاندیداتوری 
او مطـرح مـی شـود، گفـت: الان دو گـروه داریـم که بـا هم رقابت مـی کنند که ۴0 سـال 
هـم هسـت کـه اینچنینـی اسـت. یـک روز چپ بـا راسـت رقابت مـی کـرد و الان اصاح 
طلـب و اصولگـرا رقابـت مـی کننـد و همین مسـئله موجب شـده تـا  ناخداآگاه هـر کدام از 
کسـانی کـه بـه عنـوان نامـزد احتمالی مطرح هسـتند یک نوع وابسـتگی به ایـن دو جریان 

سیاسـی داشـته باشند.
وی بـا بیـان اینکـه بـه نظـر می رسـد هـم اصولگراها و هـم اصـاح طلبـان در باتکلیفی 
قـرار دارنـد، خاطرنشـان کـرد:  اصولگرایـان در باتکلیفـی حضـور یـا عـدم حضـور آقـای 
رئیسـی قـرار دارنـد و در بخـش اصـاح طلبـی نیـز ایـن باتکلیفـی یـک مقدار بـه بحث 
تاییـد صاحیـت هـا بازمـی گـردد. نهـاد اجمـاع سـاز کـه در بخـش اصـاح طلبی شـکل 
گرفتـه تـا کاندیـدای مدنظـر خـودش را انتخـاب کنـد کـم کـم به سـمت آقای سیدحسـن 
خمینـی رفتنـد که با پیشـنهاد مقـام معظم رهبـری ایشـان از انتخابات کناره گیـری کردند. 
بنابرایـن همچنـان بحـث در نهاد اجماع سـاز بر سـر اینکه چه کسـانی در انتخابات شـرکت 

کننـد ادامـه دارند. 
هاشـمی بـا تاییـد مطـرح بـودن نامش بـه عنـوان کاندیـدای اختصاصـی حزب کارگـزاران 
تصریـح کـرد: بنـده نیـز از سـوی حـزب کارگـزاران بـه نهاد اجماع سـاز پیشـنهاد شـده ام 
ولـی همانطـور کـه گفتـم در یـک باتکلیفی هسـتیم که مـن نمـی توانم بگویـم که الان 

حضـور پیـدا مـی کنم یـا نه. 
رئیـس شـورای مرکـزی حـزب کارگـزاران یـادآور شـد: در انتخابـات پرمشـارکتی چـون 
انتخابـات ریاسـت جمهـوری چنـد پارامتر مهم اسـت. اولین پارامتر خود شـخص اسـت که 
ایـن انگیـزه و توانایـی را در خـودش ببینـد کـه یک کشـوری با چنین سـطح از مشـکات 
را مدیریـت کنـد. پارامتـر دوم ایـن اسـت کـه یـک اجماعـی از نخبـگان و مـردم روی این 
شـخص حضور داشـته باشـد چرا که حضور در صحنه انتخابات یک مسـئله فردی نیسـت. 
بنابرایـن بایـد یـک حسـی نسـبت به یـک کاندیداهـا در جریـان اصـاح طلب یـا اصولگرا 
ایجـاد شـود کـه احسـاس کننـد ایـن فـرد تـوان مدیریـت کشـور را دارد. بعـد از آن تاییـد 
صاحیـت اسـت و بعـد از امـکان رای آوری فرد اسـت. تمام ایـن پارامترها را اگـر کنار هم 
بگذاریـد بیانگـر ایـن اسـت کـه تصمیم گیـری بـرای کاندیداتوری تصمیم سـختی اسـت. 
وی تاکیـد کـرد:  در حـال حاضـر درخواسـت و رجـوع بـه من در حد کسـانی کـه اطرافمان 
هسـتند، وجـود دارد. نمـی خواهـم از خـودم تعریـف کنـم ولـی احسـاس بـدی نسـبت بـه 
توانایـی خـودم نـدارم و فائـزه نیز من را به عنوان کسـی کـه توانایی دارم تایید کرده اسـت 
هـر چنـد گفتـه اسـت کـه به مـن رای نمی دهـد ولی در هـر حال از ایـن جا به بعد دسـت 
خـودم نیسـت و اگـر بـه خودم باشـم سـعی می کنـم که بـه این عرصـه ورود نکنـم. زمان 
ثبـت نـام شـاید بـه من فشـار بیاورنـد کـه در انتخابات ثبت نـام کنـم. بنابراین بایـد منتظر 

مانـد و دیـد کـه تـا آن مرحله چـه تصمیمی خواهـم گرفت.

اختلاف نظر و موازی کاری بین دو نهاد اجماع ساز در جریان اصولگرا 

»وحدت« حلقه مفقوده اصولگرایان در آستانه انتخابات 
در فاصلــه دو مــاه تــا 
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انتخابــات  برگــزاری 
جمهــوری  ریاســت 
اجماع  نهاد  دو   1۴00
ســاز اصولگرایــان به 
کاری مشــغولند.  موازی 
شــورای وحدت از اینکه 
مسیر  در  ائتاف  شورای 
انقابی  نیرو های  تجمیع 
گام برنمی دارد، گایه مند 
اســت. منوچهــر متکی 
سخنگوی این شورا معتقد است: »یکی شدن 
شورای وحدت و شورای ائتاف، نیازمند دو 
اراده است؛ نخســت اراده سیاسی و دیگری 
اراده عملــی. مــا اقدام عملــی جدی برای 
همگرایی را از ســوی شورای ائتاف شاهد 
نبودیم.« به نظر می رسد تنها عامل به وجود 
آورنده ایــن اراده نامزدی حجت الاســام 
»ابراهیم رئیســی« رئیس قوه قضائیه باشد. 
چرا که در آســتانه انتخابات، شورای وحدت 
اصولگرایان فعالیت انتخاباتی خود را با ارسال 
نامه بــه 10 نامزد موردنظر آغــاز کرده، اما 
شــورای ائتاف تــا زمان ثبت نــام قطعی 
نامزد های انتخابــات 1۴00 صبوری خواهد 
کرد. صبوری تا زمان ثبت نام و نامه نگاری با 
نامزد های بالقوه و رســمی انتخابات ریاست 
جمهــوری، دو تاکتیــک متفاوت شــورای 
ائتاف نیرو های انقاب و شــورای وحدت 
اســت. »غامعلی حدادعادل«  اصولگرایان 
رئیــس شــانا ۲۲ فروردین ماه در نشســت 
شــورای مرکزی دربــاره تازه ترین تصمیم 
ائتاف؛ گفته اســت: »ضمن بررسی دقیق و 
هوشمندانه عرصه سیاسی و اجتماعی کشور 
و اخبــار فعالیت هــای چهره های در معرض 
تکلیف  تــا  می کنیم  صبــر  کاندیداتــوری 
ثبت نام ها مشــخص شود و طبق سازوکاری 
مشــخص با معیار هــای منطقــی تصمیم 
خواهیم گرفت.«. این صبوری درحالی است 
که »منوچهر متکی« ســخنگوی شــورای 
وحدت اصولگرایان شــامگاه شنبه در گفت 
وگویی تلویزیونی 10 نامزد اصلی شــورای 
وحدت را معرفی کــرد. محمد باقر قالیباف، 
ابراهیم رئیسی، محسن رضایی، سعید جلیلی، 
حسین دهقان، علی نیکزاد، حسین قاضی زاده 
هاشــمی، عزت الله ضرغامی، سعید محمد و 
رستم قاســمی نام هایی هستند که متکی از 
آن ها به عنوان گزینه های این ســازوکار نام 

برد. بر اســاس اعام ســخنگوی شــورای 
موحدی  »محمدعلــی  آیــت الله  وحــدت، 
کرمانی« رئیس جامعه روحانیت مبارز به این 
10 نامزد اصولگرا نامه نوشته و از نامزد های 
انتخابات خواســته تا رئوس برنامه ها و افراد 
اصلی تیم خود را به شــورای وحدت معرفی 
کنند تا در کارگروه این شــورا مورد بررسی 
قرار گیرند. پس از این نامه و به فاصله دو روز 
متکی از امکان ارســال نامه های بیشــتر به 
دیگر فعالان اصولگرا ســخن گفته است. با 

اعام این دو تصمیم متفاوت به نظر می رسد 
امید ها برای حل اختافات شورای ائتاف و 
شــورای وحدت کمتر شده اســت حتی اگر 
متکی اعــام کند که با شــورای ائتاف و 
پایداری در مقوله انتخابات اشتراکات زیادی 
داریم یا »عبدالحســین روح الامینی« رئیس 
کمیته احزاب شورای ائتاف هم تصریح کند 
که این شورا به دنبال همگرایی و همصدایی 

در جریان انقاب است.
در برابر این اظهارنظر ها »اسدالله بادامچیان« 
دبیــرکل حزب موتلفه و از اعضای شــورای 
وحدت اصولگرایان تصریح کرده است: »در 
این دوره با نظر روحانیت قرار شــد با آن ها 
تجمیع شــویم، اما آن ها نپذیرفتند و به دلیل 
آنکه محور ما عدم اختاف بود به رغم تاش 
برخی بــرای ایجاد اختاف.« حدادعادل هم 
خطــای راهبردی برخی در جریان انقابی را 
ســاده بودن رقابت و پیش فرض تلقی کردن 

پیروزی دانسته است.
پیشکســوت  را  خــود  ائتــاف  شــورای 
ســازوکار های انتخاباتی اصولگرایان می داند 
و معتقد اســت با همین ســیاق می توان در 
انتخابات ریاســت جمهوری ســیزدهم هم 
مانند انتخابات مجلس یازدهم، پیروز شــد. 
عمده انتقادات نهان و آشکار شانا به وحدت، 

پیرامون محورهایی، چون نگاه پدرســالارانه 
شــورای وحدت و اعضای ســنتی آن است 
و بعــد هم حمایــت از برخــی اصولگرایان 
معتدل که شــانا چندان دل خوشی از آن ها 
ندارد. در برابر این انتقادات اعضای شــورای 
وحدت، سازوکار رســیدن به نامزد انتخاباتی 
را نه تنها پدرســالارانه نمی دانند بلکه آن را 
عین دموکراسی تفسیر می کنند. با اعام 10 
نامــزد مورد نظر خود و غیبت نام هایی، چون 

»علی لاریجانی« نشــان دادند که علیرغم 
حضور جامعه مهندسین و چهره های نزدیک 
به لاریجانی در این شــورا، در پی اعتدالیون 
اصولگرا نیســتند و فهرســت اعامی هم از 
قالیبــاف نواصولگرا تا محســن رضایی و از 
رســتم قاســمی وزیر احمدی نژاد، تا سعید 
محمد فرمانده سپاه را دربر می گیرد و نشان 
می دهــد که اصولگرایان حاضر در شــورای 
وحدت چندان در پی طرحی تازه در ســپهر 
تصمیم گیری های انتخاباتی نیستند. اختاف 
نظر در اردوگاه اصولگرایان آشــکارتر از آن 
اســت که با هشــتگ هایی »چون ما یکی 
هســتیم« آن هــا را پنهان کنــد؛ اینکه در 
پی چنیــن اختاف نظر هایی کدام اکســیر 
شــفابخش می توانــد وحدت را بــه اردوی 

اصولگرایان بیاورد، عامت سوال است.
در پاسخ به این پرسش برخی حضور حجت 
الاسام »ابراهیم رئیســی« را برای جریان 
اصولگــرا نجات بخــش یا بــه تعبیر متکی 
تســهیل گر می دانند و این در حالی است که 
تاکنون موضع روشــنی از سوی وی درباره 
نامــزدی در انتخابات اعام نشــده و حتی 
نامه ارســال شــده شــورای وحدت به وی 
دستکم تاکنون از ســوی رئیس قوه قضائیه 
بی جــواب مانده و این بی جوابــی و ابهام از 

ســوی گروه های مختلف اصولگــرا با تعابیر 
مختلفی تفســیر می شود. برخی، چون متکی 
این سکوت را مطلوب دانسته، از وجود شواهد 
قوی مبنــی بر نامزدی رئیس قــوه قضائیه 
ســخن گفتــه و امیدوار به نامــزدی حجت 
الاسام رئیســی در انتخابات هستند. برخی 
هــم مانند »محمدجواد عســکری« نماینده 
اصولگــرای مجلس پیش بینــی می کنند که 
رئیسی داوطلب کاندیداتوری انتخابات خواهد 
شد و نامزد های جریان انقابی به نفع ایشان 

کنار خواهند کشید.«
ایــن ابهام، اما از ســوی شــماری دیگر از 
چهره های اصولگــرا تعبیر به عــدم تمایل 
رئیس قوه قضائیه به نامزدی می شود. در این 
زمینه ســعید محمد از کاندیدا های انتخابات 
آتی تصریح کرده اســت: »ابتدا خدمت آقای 
رئیسی رفتم تا برنامه را با ایشان تنظیم کنم. 
ایشان گفتند که به انتخابات ورود نمی کنند. 
حتی قبل از آنکه از قرارگاه خارج شوم دوباره 
از ایشان پرســیدم و گفتند که قصد ورود به 
انتخابات را ندارند.« »حمیدرضا ترقی« عضو 
شــورای مرکزی حزب موتلفه هــم معتقد 
اســت فعا آقای رئیســی پیگیــر امور قوه 
قضائیه است و کسانی که دنبال این هستند 
که ایشــان در انتخابات نام نویسی کند، باید 
تاش کنند و ایشــان را قانع کنند که حاضر 
شود. به نظر می رســد نام های متنوع حاضر 
در فهرســت اصولگرایــی در انتظار تصمیم 
حجت الاسام رئیسی هستند؛ موضوعی که 
»سیدحسین نقوی حسینی« به آن اشاره کرده 
و گفته اســت: »تمامــی گزینه ها در جریان 
اصولگرا منتظر حجت الاســام سید ابراهیم 
رئیسی هســتند تا ببینند موضع انتخاباتی او 

چه چیزی است.«
این روز هــا نام رئیس قــوه مقننه هم مانند 

رئیــس قــوه قضائیه برای تصدی ریاســت 
قوه مجریه در رســانه ها و گعده های سیاسی 
حقیقی و مجازی شــنیده و خوانده می شود. 
گرچــه خبر های مربــوط بــه کاندیداتوری 
»محمدباقر قالیباف« هــم در حد گمانه زنی 
است، اما اشتیاق همفکران وی برای حضور 
رئیس قــوه مقننه در انتخابات غیرقابل انکار 
است. در تازه ترین گمانه زنی های انتخاباتی 
و رســانه ای، روز های گذشــته خبر نامزدی 
مشروط قالیباف در انتخابات واکنش هایی را 
برانگیخت. روز دوشــنبه روزنامه سازندگی از 
اعام سه شــرط قالیباف به اصولگرایان به 
منظور نامزدی در انتخابات خبر داد. بر اساس 
گزارش تایید نشــده این روزنامــه، قالیباف 
از اصولگرایــان خواســته اســت که حجت 
الاســام رئیسی در انتخابات به عنوان نامزد 
حاضر نشود، رســما اعام شود پرونده فساد 
معاونش در دوران مدیریت شهرداری مربوط 
به او نیســت و رئیس کنونی مجلس بتواند 
انتخابات هیات رئیســه مجلس، کاندیدا  در 
شــود. این شــروط تاکنون از سوی قالیباف 
یا نزدیکان وی تکذیب نشــده، اما »مهدی 
چمران« نایب رئیس شورای ائتاف نیرو های 
انقــاب ادعای روزنامه ســازندگی مبنی بر 
کاندیداتوری  برای  قالیباف  شروط ســه گانه 
در انتخابات ریاست جمهوری را تکذیب کرده 
اســت. در کنار این ادعای روزنامه سازندگی 
روز های گذشته خبر های شنیده و تایید نشده 
دیگری هم درباره نامه جمعی از سیاســیون 
اصولگرا به رهبر انقاب منتشــر شد. نامه ای 
کــه امضاکنندگان آن معتقــد بودند بهترین 
فرد برای نامــزدی از جبهه اصولگرا در این 
برهه »محمد باقر قالیباف« اســت و با توجه 
انتخابــات می تواند  به مشــارکت پایین در 
این بار رئیس جمهور شــود و نیاز به حضور 
حجت الاسام رئیسی نیست. این نامه پس 
از انتشــار تکذیب شد، اما در خوشبینانه ترین 
تفسیر درباره فعالیت های کمپین های مختلف 
اصولگرا می توان گفت که بســیاری از آن ها 
منتظــر تعیین تکلیــف کاندیداتوری حجت 
الاســام رئیسی هســتند تا نامزد مورد نظر 
خــود را به صــورت علنی اعــام کنند. به 
نظر می رســد در صورت عدم اعام نامزدی 
احتمالــی رئیس قوه قضائیه هــر جریانی از 
اصولگرایان نامزد مــورد نظر خود را معرفی 
کنند و کار دشــوار رســیدن به اصلح مقبول 

آغاز شود.

یاداشت

قاضی زاده : رقیبم در انتخابات ۱۴۰۰ رضاخان است
امیرحســین قاضی زاده هاشــمی گفت: من کاندیدای هیچ 
حزبی نیستم. با اینکه یک آدم دارای شناسنامه کاما سیاسی 
و مواضع کاما روشن هستم و مواضع روشنی گرفتم که بر 
آن مواضع هســتم، ولی چون معتقدم در ریاســت جمهوری 
کارکرد جریانات سیاســی مناســب نیست و مشکات ما در 
حوزه دیگری هســت، خودم را به عنوان فردی که با موضع 

جناحی ـ سیاسی می خواهد وارد انتخابات شود نمی بینم
بخشی از مصاحبه امیرحسین قاضی زاده را با فارس در ادامه 

می خوانید: 
شــما مدتی عضو یکی از احزاب و گروه های سیاسی به نام 
جبهه پایداری بودید؛ آیا هنوز در این حزب سیاسی هستید؟

 بنده یک فرد سیاسی با سابقه طولانی کار سیاسی و اجتماعی 
در کشور هستم که بخش عمده اش به خاطر وجود یک پدر 
و مادر انقابی بوده و از قبل انقاب شروع شده و بعد انقاب 
هــم چه در طول انقاب و چه در مبارزه با منافقین با لیبرال 
های قبل انقاب و چه با جریانات انحرافی فکری که تحت 
عنوان جریانات طرفدار آقای منتظری ادامه یافته است. من 
ســال ۹۲ ســخنگوی جبهه پایداری و به مدت حدود یک 
سال عضو شــورای مرکزی جبهه پایداری بودم ولی چندین 
سال اســت که توفیق حضور در بین دوستانمان از از دست 
داده ام. دلیلش هم این هســت که هم مشغله ام زیاد است و 
هم عاقه مندم که مواضع مستقل تری بگیرم و چندین سال 
است توفیق حضور و همراهی با دوستان عزیزمان در جبهه 
پایداری را ندارم. در انتخابات اخیری که آقایان انجام دادند، 
شاکله شورای مرکزی شان کا تغییر یافت و عذر ما را کاما 

پذیرفتند که نمی توانیم در خدمتشان باشیم.

 بــا این توصیفات شــما کاندیــدای این حزب 
محسوب نمی شوید؟

من کاندیدای هیچ حزبی نیســتم. بــا اینکه یک آدم دارای 
شناســنامه کاما سیاســی و مواضع کاما روشن هستم و 
مواضع روشــنی گرفتم که بر آن مواضع هســتم، ولی چون 
معتقدم در ریاست جمهوری کارکرد جریانات سیاسی مناسب 
نیســت و مشــکات ما در حوزه دیگری هست، خودم را به 
عنوان فردی که با موضع جناحی ـ سیاســی می خواهد وارد 
انتخابات شــود نمی بینم و بیشــتر دنبال اصاحات در حوزه 
هــای اجتماعی و اقتصــادی با غلبه موضوعــات اجتماعی 
هستم. در سه سال اخیر مواضع من ناظر به مسائل اجتماعی 
هســت و از بحث اتباع و مشــکوک التابعین بگیرید تا قضیه 
ســربازی و بورس و امثال اینها را دنبال کرده ام چون امروز 
کمک به انقاب حل مســائلی هســت که مردم درگیر آن 

هستند و این درگیری سیاسی نیست.
شما در مورد نســبتتان با جریانهای سیاسی گفتید. الان دو 
ســازوکار انتخاباتی در جریان انقابــی یا اصولگرایی وجود 

دارد. نسبت شما با این دو ساز و کار انتخاباتی چیست؟ 
من خودم را جزو نیروهای انقاب می دانم و هیچ وقت باعث 
به خطر افتادن آرمان های بچه های انقابی نخواهم شــد و 
خودم را در موضعی نمی دانم که محاجه کنم چون مســئله 
را در اینجــا نمی دانم و این را آدرس غلط می دانم. به همین 
دلیل هم در حاشــیه ایســتاده ام و خودم را درگیر نمی کنم 
چون مسئله این نیست و این را درست کرده اند تا دوباره کار 

خودشان را درست کنند.
چه چیز را درست کرده اند؟

 همین اختاف و اینکه چه کســی باشد و چه کسی نباشد و 
وصل به کدام گروه باشــد چه ارزشی دارد. اینها کلی مسئله 
و حاشــیه و ضد حاشیه اســت. انتخابات در ایران تبدیل به 
برچسب زدن و قضاوت کردن شــده و تحلیل حاشیه است 
نه متن. در حالی که در ریاســت جمهوری، متن چیز دیگری 

هست.
اینها فرع هم نیســتند و به اعتقاد من حاشیه بر فرع هستند. 
بنده خــودم را جزو جریان انقابی می دانم ولی هیچ ارتباط 
تشکیاتی و سازماندهی شده با هیچ گروه و جریان سیاسی 

موجود در انخابات 1۴00ندارم.
و نخواهید داشت؟

 الان برخی از اشخاص من را دعوت می کنند و وظیفه بنده 
است که با آنها گفت وگو کنم و این کار را می کنم. چه داخل 
و چه بیرون شــورای ائتاف و وحدت از من سوال می کنند. 
بالاخــره وقتی می گویم من در انتخابات اصلح هســتم باید 
دلیل داشــته باشم و اینکه چگونه فکر میکنم و برنامه هایم 
چیســت و تیمی که می خواهم بچینم چگونه اســت. این 
گفتگوها شکل می گیرد و تعداد زیادی دعوت از من صورت 
گرفته و یا من درخواســت گفتگو با عده ای را کرده ام. این 
با اینکه بگویید من می خواهم بروم و خودم در یک سازمان 
جای دهم متفاوت است. ممکن است بعدا برخی از اشخاص 
و جریانات از آدم حمایت کنند و این موضوع دوم است. بنده 
دســت کســی را که از نیروهای انقابی و معتقد به نظام و 
رهبر انقاب باشــد و بخواهد کمک کند می بوسم چون می 
خواهد به تشــخیص مردم کمک کند ولی خودم را در چنین 

چارچوبی تعریف نمی کنم.

این دیدارهای با چه کسانی بوده است؟
بیشتر با اشخاص بوده و تاکنون با گروه نبوده است.

 اگر شــروطی برای حمایت مثــل بحث کابینه 
داشتند شما حاضرید؟

 من به مدلی برای کابینه رســیده ام و یک اندیشکده داریم 
که دو ســال کار کرده ایم. ما یک نظریه داریم و براســاس 
نظریه مدل داریم و براســاس مدل راهبرد داریم و بر اساس 
آن برنامه اجرایی و براســاس آن به نظام شایستگی مدیران 
رســیده ایم. مکانیزمی داریم که شــرط بردار نیست و خود 
رئیس جمهور فقط می تواند رئیس دفترش را انتخاب کند و 

وزرا و استانداران در مکانیزم انتخاب می شوند.
حتما کســانی که صحبت های شما را بشنوند از 
شما خواهند پرسید شــما چه کاری خواهید کرد 
که ضمانت وعده های شما باشد که راهی که بقیه 

رفته اند را نروید؟
 از من پرسیدند رقیب شما در انتخابات کیست؟ گفتم رقیبم 
رضاخان اســت. چون نهاد اداره کشور برخاسته از رضاخان 
اســت و ادامه پیدا کرده اســت و آمده ام نهاد 100ســاله 
رضاخانی را به هم بریزم. آموزش و پرورش و کنکور سربازی 
و بانک و ســازمان برنامه و بودجه رضاخانی هست و بعد از 
اینکه انقاب ترومنی و نظریات اروین تافلری هم به کشور 
آمد تشدید شــد. اینکه شــما می گویید ضمانتت چیست؟ 
هرکسی بر اســاس اعتقاد و اندیشــه اش عمل می کند و 
ضمانت من صداقتم است که به مردم دروغ نگویم و بگویم 

اگر به من رای بدهید فکر من این است.

اختلاف نظر در اردوگاه اصولگرایان آشکارتر از آن است که با هشتگ هایی »چون ما یکی هستیم« 
آن  را پنهان کنند؛ اینکه در پی چنین اختلاف نظر هایی کدام اکسیر شفابخش می تواند وحدت را 

به اردوی اصولگرایان بیاورد، علامت سوال است. در پاسخ به این پرسش برخی حضور حجت 
الاسلام »ابراهیم رئیسی« را برای جریان اصولگرا نجات بخش یا به تعبیر متکی تسهیل گر می دانند 

و این در حالی است که تاکنون موضع روشنی از سوی وی درباره نامزدی در انتخابات اعلام 
نشده است

,,
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همتی:۱۷۸ میلیون دلار برای خرید ۱۶.۸ میلیون دوز واکسن کرونا اختصاص یافت

افتتاح سومین گذرگاه مرزی ایران و پاکستان 

رییس کل بانک مرکزی درباره آخرین اقدامات بانک 
مرکزی برای تامین ارز خرید واکسن گفت: بر مبنای 

قرارداد کوواکس، 1۷8 میلیون 
دلار برای 1۶.8 میلیون دوز واکسن تخصیص و قسط 

اول آن نیز پرداخت و واردات آن آغاز شده است. 
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از روابط 
عمومی بانــک مرکــزی، »عبدالناصــر همتی« در 
یادداشــت اینستاگرامی خود نوشــت: ضرورت تامین 
واکســن کرونا و انجام واکسیناســیون علیه ویروس 

کرونا باید مهمترین دغدغه کشور باشد.
وی افزود: بانک مرکــزی از همان ابتدا با وجود همه 
محدودیت های نقل و انتقال مالی ناشــی از تحریم، 
همه تــاش خود را برای تأمین فــوری ارز موردنیاز 
واردات واکسن بر اســاس سفارش وزارت بهداشت و 

درمان به عمل آورده است. 
 رییس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: هرگونه 

درخواست و اعام وزارت بهداشت جهت پرداخت ارز 
بابت واردات واکســن تأمین می شــود، تاکنون نیز بر 
اســاس میزان تقاضا و درخواست برای خرید واکسن 
از کشورهای روسیه و چین، ارز لازم تأمین و واردات 

انجام شده است.
وی با بیان اینکه اکنون نیز تخصیص ارز برای واردات 
با ارز نیمایی، براســاس دســتور رییس جمهوری در 
اولویت تأمین اســت، افزود: بنگاه های بزرگ توانمند 
می توانند در انجام مســئولیت هایی اجتماعی خود با 

هماهنگی وزارت بهداشت نقش آفرینی کنند.
 همتــی اظهار داشــت: امــروز نیز بانــک مرکزی 
ارز  نــرخ  بــا  دیگــر  دلار  100میلیــون  حداقــل 
ترجیحــی برای ایــن منظــور تخصیــص داد تا با 
اعــام وزارت بهداشــت پرداخــت کند، ایــن روند 
 تأمیــن ارز بــر مبنای درخواســت ها تــداوم خواهد

 داشت.

 همزمان با ســفر وزیر راه و شهرســازی به استان سیستان 
و بلوچســتان و با حضور مقامات پاکســتانی سومین گذرگاه 
رســمی ایران و پاکستان امروز اول اردیبهشت افتتاح خواهد 

شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از وزارت راه 
و شهرســازی، امــروز اول اردیبهشــت ماه 1۴00 همزمان 
با ســفر محمد اســامی وزیر راه و شهرســازی به چابهار 
سومین گذرگاه رســمی مرزی بین جمهوری اسامی ایران 

و جمهوری اسامی پاکستان افتتاح می شود.
قرار اســت در این مراسم، گذرگاه مرزی ایران و پاکستان با 
عنوان »گذرگاه پیشــین-مند« در شهرستان راسک استان 
سیستان و بلوچستان افتتاح شــود؛ منطقه مند نیز در ایالت 
بلوچســتان پاکســتان در نزدیکی مرز با جمهوری اسامی 

ایران قرار دارد.
در حال حاضر تردد رسمی بین ایران و پاکستان از دو گذرگاه 
میرجاوه در شــمال استان سیســتان و بلوچستان و جالق در 

میانه این استان جنوب شرقی کشور انجام می شود.
بنابراین مرز پیشــین جنوبی ترین گذرگاه استان سیستان و 

بلوچستان با پاکستان خواهد بود.
گفتنی است در این مراسم شهرام آدم نژاد معاون حمل ونقل 
وزارت راه، داریوش امانی تهرانی رئیس ســازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای، چند تن از نمایندگان مجلس شــورای 
اســامی، نمایندگان وزارتخانه های صمــت و امور خارجه، 
ریاســت گمرک جمهوری اسامی ایران، نمایندگان سفارت 
جمهوری اســامی پاکستان در ایران و مقامات و مسئولان 

محلی حضور خواهند داشت.

پاسخ وزیر اقتصاد در خصوص بهبود 
فضای کسب و کار مجلس را قانع نکرد

نمایندگان مجلس شــورای اســامی از پاسخ وزیر اقتصاد به ســوال نماینده شیراز در 
خصوص اقدامات انجام شده برای بهبود فضای کسب و کار قانع نشدند.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، سوال روح الله نجابت نماینده شیراز 
در خصوص علت عدم اجرای ماده ۷ قانون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساســی مبنی بر لزوم شفافیت و تسهیل شــرایط صدور مجوز کسب و کارها در جلسه 

علنی صبح امروز )سه شنبه( مجلس مطرح شد.
پس از طرح سوال نماینده شیراز و توضیحات دژپسند، این سوال به رای مجلس گذاشته 
شد و بر این اساس نمایندگان اعام کردند که از پاسخ های وزیر اقتصاد قانع نشده اند.

۹۰ تن مرغ وارداتی رسید ولی امکان 
ترخیص ندارد!

بــه دنبال مجوز هیات وزیران در رابطه با واردات 50 هزار تن مرغ، اعام گمرک ایران 
از رســیدن محموله ۹0 تنی این کالا به گمرک حکایــت دارد که با وجود مجوز برای 
ترخیص 100 درصدی بدون کد رهگیری بانک، به دلیل عدم ارائه مجوز دامپزشــکی 

امکان ترخیص پیدا نکرده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، در جریان نوسان قیمت و آشفتگی 
بازار مرغ و ظاهرا کمبودی که در بازار وجود داشــت، هیات وزیران در اواخر اسفند ماه 
ســال گذشته مصوب کرد که تا سقف 50 هزار تن گوشت مرغ با استفاده از ارز  ۴۲00 

تومان، توسط شرکت پشتیبانی امور دام وزارت جهاد کشاورزی وارد شود.
این در حالی اســت که واردات مرغ مشمول ارز نیمایی بوده است ولی در این مجوز 50 

هزار تنی ارز ۴۲00 تومان دریافت می کند.
در رابطه با اجرایی شــدن مصوبه و واردات مرغ، تازه ترین اعام گمرک ایران به ایسنا 
از این حکایت دارد که در روزهای اخیر حدود ۹0 تن مرغ وارداتی به گمرک رســیده و 
اظهار شــده است، اما به دلیل برخی مسائل، هنوز مجوز ترخیص صورت دریافت نکرده 

است. 
بر اســاس اعام مســئولان  گمرک ایران، با توجه به مجوزهای موجود از همان ابتدا 
دســتور ترخیص 100 درصدی مرغ های وارداتی مشــمول ایــن مصوبه را بدون کد 
رهگیــری بانک صادر کرده ولی هنوز مجوز دامپزشــکی برای ترخیص این کالا صادر 

نشده است.
طبق این توضیح، ظاهرا ایراداتی در بسته بندی مرغ ها و عدم درج تاریخ تولید و انقضا 
به زبان فارسی موجب شده که سازمان دامپزشکی مانع از ترخیص محموله مرغ وارداتی 

شده و در این حالت گمرک  نیز امکان ترخیص کالا را نخواهد داشت. 
این در حالی اســت که به دلیل طولانی شدن زمان انجام آزمایشات سازمان دامپزشکی 
و همچنیــن عدم صــدور مجوز و نگرانی هــای که در رابطه با فســاد این کالاها در 
کانتینرهای وارداتی وجود داشت و هزینه نگهداری آن در کانتینر یخچالی، محموله مرغ 
با نظارت گمرک به سردخانه ای منتقل و تا زمان صدور مجوز نهایی نگهداری می شود. 
گفتنی اســت که در سال گذشته واردات مرغ به دلیل تامین نیاز در داخل بسیار محدود 

بوده و تقریبا در چند ماه پایانی وارداتی صورت نگرفته بود. 

پروانه کار اتباع خارجی دو ماه دیگر 
تمدید شد

وزارت کار با توجه به شیوع موج چهارم کرونا و لزوم رعایت دستورالعمل های بهداشتی 
اعتبار پروانه کار شرکتهای متقاضی نیروی کار خارجی را تا پایان خرداد ماه تمدید کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از اقتصادآناین، تداوم شــیوع ویروس کرونا 
در ماه های گذشــته باعث شــد تا لزوم رعایت دســتورالعمل های بهداشتی به منظور 
قطع زنجیــره کرونا مورد تاکید قرار گیرد؛ از این رو بــرای آنکه کارفرمایان در ارتباط 
با بکارگیری نیروهای کار خارجی دچار مشــکل نشــوند، وزارت کار پیرو دستور معاون 
اقتصادی رئیس جمهوری مبنی بر تمدید خودکار اعتبار همه مجوزهای صادره از سوی 
دولت و با توجه به شــیوع موج چهارم کرونا مدت اعتبار پروانه های کار را تا خرداد ماه 

تمدید کرده است.
برابر اعام مدیر کل اشتغال اتباع خارجی در راستای حفظ سامت کارکنان و مراجعین، 

اعتبار کلیه پروانه های کار به مدت دو ماه تا تاریخ 31 خرداد 1۴00 تمدید می شود.
بر این اساس اتباع خارجی شاغل در ایران که اعتبار پروانه کار آنها در فروردین ماه سال 
جاری منقضی می شــود نیازی به مراجعه حضوری به ادارات کل اشتغال اتباع خارجی 

ندارند و پروانه کار آنها به طور خودکار دو ماه دیگر تمدید می شود.
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی پیش از ایــن نیز طی چند نوبت تمدید مدت اعتبار 

پروانه کار اتباع خارجی را در دستور کار قرار داده بود.
برابر ماده181 قانون کار، کارفرمایانی که اتباع بیگانه فاقد پروانه کار یا دارای پروانه کار 
منقضی شده را به کار بگیرند یا از آنها در کاری غیر از آنچه در پروانه کار آنها قید شده 

استفاده کنند، مشمول مجازات و جریمه قرار می گیرند.
بر اســاس قانون، نیروهای کار خارجی برای اشــتغال در ایران نیازمند داشتن روادید و 
پروانه کار هستند و قانون کار در ماده 1۲0 صراحتا اعام کرده اتباع خارجی نمی توانند 
در ایران مشــغول بکار شــوند مگر آنکه دارای روادید ورود با حق کار مشخص بوده و 

مطابق قوانین و آیین نامه های مربوطه، پروانه کار دریافت کرده باشند.

۹ استاندارد خودرو تعلیق شد
رئیس سازمان ملی استاندارد از تعلیق برخی از استانداردهای 85 گانه به دلیل مشکات 

ناشی از تحریم ها خبر داد.
به گزارش روزنامه »صیح امروز« و به نقل از ایســنا، غامرضا شریعتی در یک نشست 
خبری اظهار کرد: به دلیل مســائل ناشی از تحریم ها، اجرای برخی از استانداردها تعلیق 
شده و در حال حاضر بیش از ۷۶ مورد از استانداردهای 85 گانه در صنعت خودروسازی 
اجرایی می شود. سازمان ملی استاندارد تاییدیه آزمایشگاه های اروپایی را در مورد رعایت 

این استانداردها از خودروسازان خواسته و آنها نیز در حال اجرای آن هستند.
به گفته وی در حال حاضر رعایت ۷۶ اســتاندارد الزامی است، اما اگر استانداردهای 85 
گانه عملی شــوند، خودروسازها می توانند در بازارهای منطقه و جهانی حضور پیدا کنند 

و ارزآوری داشته باشند.
این مقام مســوول با بیان اینکه در جلســه آینده شورای عالی اســتاندارد در این زمینه 
تصمیم گیری می شود، گفت: اگر این شورا بپذیرد فرصت مجددی به خودروسازان برای 
هفت اســتاندارد یاد شده داده می شود و اگر نپذیرفت به ناچار برخی دیگر از خودروها از 

خط تولید خارج خواهند شد.
وی در ادامــه بــا بیان اینکــه در موضوع انرژی، بــا احصاء مصرف انــرژی، تدوین 
اســتانداردهای مربوطه و بازنگری و به روزرسانی آنها، سعی شد تا به گونه ای عمل شود 
که مصرف کننــدگان بتوانند با علم و آگاهی از محصولات بــه تصمیم گیری بپردازند، 
تصریح کرد: در این راستا دفتر صنایع انرژی بر ایجاد شده و اکنون بررسی 3۴ صنعت که 
به نظر می رسد مصارفی بیش از حد استاندارد داشتند را در برنامه است. منظور صنایعی 
اســت که در سه سال گذشته به اندازه ۴0 میلیون بشکه نفت انرژی مصرف کرده اند و 
آلودگی های متعددی را ایجاد کردند. اســامی این صنایع به وزارتخانه های نفت و نیرو 
اعام می شــود تا واحدهای با مصرف زیاد جریمه شده و آنهایی که مصرف بهینه دارند 

از محل همین جریمه ها تشویق شوند.

خبر

بررسی تاثیرات قرارداد 25 ساله ایران و چین در اقتصاد گردشگری؛

سهم ایران از ولخرج ترین گردشگران!
چینی هــا موتور محرک گردشــگری جهان 
شــناخته می شــوند چراکــه »ولخرج ترین 
توریســت ها« لقب گرفتند و اکثر دولتمردان 
در کشــورهای دیگر به دنبال راه هایی برای 
تسهیل کردن ســفر چینی ها به کشورهای 
خــود هســتند.  با ایــن حال در ســالهای 
اخیر ســهم ایران از جذب این گردشــگران 
»رضایت بخش« توصیف نمی شود. سال ۹8 
که ایران روادیــد را یک طرفه برای چینی ها 
لغو کرد، سفر چینی ها به ایران افت کرد؛ در 
آن سال ۴۴ هزار و ۲53 چینی به ایران سفر 
کردند، درحالی که ســال قبل تر، بیش از 5۲ 

هزار نفر از این کشور به ایران آمده بودند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، اینک توافق ۲5ساله دو کشور که 
در اقدامی نادر و تقریبا برخاف سایر اسناد 
بالادســتی همکاری ایران با سایر کشورها، 
به گردشــگری نیز اشاره ای مستقیم داشته 
اســت، این ســوال را پدید آورده که گزاره 
ایران و  »گردشــگری« در توافق ۲5ساله 
چیــن، پس از لغو یک طرفــه روادید ایران 
برای اتبــاع چینی، آیا می توانــد آمارهای 
گردشــگری ایران را جابه جا و نمودارهای 
اقتصادی و درآمد ارزی را صعودی کند؟ آیا 
این توافق اهرمی برای جذب گردشــگران 
ولخرج چینــی خواهد بود؟ راه حل آن برای 
جلوگیری از نفوذ نیروی کار چینی در بخش 
گردشــگری ایران و رفع ایران هراســی در 

چین چیست؟
در ســند منتشرشــده از ســوی وزارت امور 
خارجــه ایران درباره قرارداد ۲5ســاله ایران 
و چیــن، بــر افزایــش شــناخت متقابل از 
طریق ارتقاء تبادلات مردمی )گردشــگری(، 
رسانه ای، سازمان های مردم نهاد، انجمن های 
دوســتی و همکاری دانشــگاهی تاکید شده 
اســت و در بخش دیگــری آمده که طرفین 
در این رابطــه ســرمایه گذاری و کمک به 
ارتقاء  بــرای  زیرســاخت های لازم  تکمیل 
همکاری های فرهنگی در حوزه های مختلف 
از جملــه صنعت گردشــگری را مدنظر قرار 

داده اند.

چینی ها به کشورهای با سابقه تاریخی و 
تمدنی علاقمندند

رامیــن ذبیح منــد، راهنمــای گردشــگری 
چینی زبان که سابقه زندگی در چین را داشته 
و از بازار گردشــگری این کشور نیز شناخت 
دارد، اثرات مثبت این سند همکاری را بیشتر 
دانست و با اعتقاد بر این که نفت و پول های 
بلوکه شــده می تواند برگ برنده ایران باشد، 
افزود: البته که شــفاف نبودن محتوای این 
تفاهم نامه نگران کننده اســت، اما فرق ایران 
با ســایر کشورها که شــاید کمی از بار این 
نگرانی کم کند، در نفت اســت. مطالعات و 
بررسی ها نشــان می دهد بیشتر کشورها که 
وارد توافق با چین شده اند، به علت ناتوانی در 
بازپرداخت وام و تسهیاتی که از دولت چین 
دریافت کرده بودند دچار مشــکل شــده اند؛ 
مثا در سریانکا بندر خوبی ساخته شد، ولی 
چون این کشور نتوانســت بدهی خود را به 
چین بازگرداند آن بندر از مالکیت ســریانکا 
خــارج و به چیــن واگذار شــد. در مالزی و 
برخی کشورهای اروپایی نیز چنین تجربه ای 
تکرار شده اســت.او یادآور شد: سوای توافق 
۲5ساله، ایران در پروژه دیگر چین با عنوان 
»یک کمربند ـ یــک جاده« حضور دارد که 
موقعیــت اســتراتژیکی را بــرای ایران رقم 
می زند و مناسبات انسانی و فرهنگی را برای 
کشورمان حاصل می کند و در آینده اقتصادی 

کشور به مراتب اثر بیشتری دارد.
ذبیح مند با اشــاره به گزاره گردشگری که در 
متن کلی این ســند همکاری به آن پرداخته 
شــده و تاثیری کــه این توافــق بر صنعت 
گردشگری ایران می تواند داشته باشد، گفت: 
توافــق ایران و چین بیشــتر جنبه اقتصادی 
دارد، امــا در دو بند به موضوع گردشــگری 
و مرمت میراث فرهنگی نیز پرداخته اســت. 
اتفاقــا بیشــتر چینی ها تمایــل ندارند فقط 
بــه اروپا ســفر کنند، در عیــن حالی که به 
کشــورهای با سابقه تاریخی و تمدنی مشابه 
انگیزه ای  این  چین بسیار عاقه مندند، شاید 
بود تا در مناســبات اقتصادی سهمی را هم 
به گردشــگری اختصاص دهنــد، البته که 

جزئیات این همکاری حتما با استفاده از نظر 
متخصصان و کارشناســان گردشگری حوزه 

چین باید مشخص شود.
ایران هراسی و جذب توریست های چینی؟

او اضافه کرد: البته ایــن قرارداد یا توافق را 
برای تغییر ســطح تعامات گردشــگری دو 
کشور، به تنهایی موثر نمی دانم؛ چرا که نقشه 
راه و جزئیاتی که در زیرمجموعه این ســند 
تعیین کننده تر  همکاری مشخص می شــود، 
است، به هر حال امیدوارم درآمدهای حاصل 
از این همکاری آن چنان ملموس باشــد که 

بخشی از نگرانی های مردم را برطرف کند.
این راهنمای گردشــگری چینی زبان درباره 
این که این ســند همکاری چقــدر می تواند 
میزان مبادلات گردشگری دو کشور را تغییر 
دهد و نتیجه ای یک طرفه و زیان ده نداشــته 
باشد، اظهار کرد: ایران در سطح اخبار چین و 
دغدغه های فرهنگ و سفر جزو اولویت های 
آخر است. علی رغم این که نزدیکی فرهنگی 
بین دو کشــور وجود دارد و پیشــینه ایران و 
چین بدون جنگ بوده، ولی نسل جوان بیشتر 
تحت تاثیر اخبار اســت و ایران هراسی روی 
مردم چین تا کنون تاثیرگذار بوده است و اگر 
این قرارداد باعث شود گردشگران بیشتری از 
چین به ایران بیایند، یک دستاورد خواهد بود.

چینی های ولخرج دنبال برندهای 
شناخته شده اند 

او دربــاره این کــه ایــران چقدر در ســلیقه 
گردشــگران ولخرج چینی است و سهم کشور 
ما از این گردشگران تاکنون چقدر بوده، گفت: 
گردشــگران چینی که به ایران سفر می کنند، 
از نظر ســطح رفاه و درآمــد با چینی هایی که 
به اروپا و آمریکا می روند قابل قیاس نیســتند. 
ما دهک های بالای چین را راحت نمی توانیم 
به ایــران بیاوریم. خاطرم هســت یک گروه 
چینی داشــتیم که حتی بهترین هتل تهران را 
نپسندیدند و هتلی بهتر از آن را خواستند. ایران 
با زیرساخت موجود توانایی جذب این طبقه از 
گردشگران را ندارد.او ادامه داد: چینی هایی که 
اهل خرج کردن هستند، معمولا در سفر دنبال 
برندهای شناخته شده اند و ما نه تنها زیرساخت، 

بلکه چنین امکانی برای این نوع گردشــگران 
نداریم. البته که چینی ها جزو گردشــگرانی با 
اما  فرهنگی دســته بندی می شــوند،  عایق 
ایران برای بســیاری از آن ها ناشناخته است، 
گروه هایی هــم که به ایران می آیند بیشــتر 
انگیزه عکاســی دارند، یک ســری هم ســفر 
تجاری به ایران دارند که گردشــگری دغدغه 
چینی  گردشگر  افزود:  نیســت.ذبیح مند  آن ها 
که به ایران می آید معمولا از قشــر فرهیخته 
است که اطاعات تاریخی و فرهنگی برایش 
در اولویت است. گردشــگران چینی از دهک 
بالا که معمولا در دنیا به عنوان گردشــگران 
ولخرج شناخته می شوند و به زنجیره اقتصادی 
کشــورها بســیار کمک می کنند، بــه ایران 
نمی آیند که دو علت دارد؛ نداشــتن زیرساخت 

کافی و مناسب و تاثیر رسانه ها.
نگرانی نفوذ نیروی کار چینی در بازار 

گردشگری ایران
او در پاســخ به این دغدغه که ارزانی مقصد 
ایران بــرای چینی ها عامل حضور گروه های 
بزرگ گردشــگران چینی و متعاقبا منجر به 
تخریب و آســیب به آثار تاریخی خواهد شد، 
گفت: معمــولا وقتی تقاضا زیاد باشــد نرخ 
خدمات بــالا می رود تا تــوازن پیش آید، از 
طرفی می توان با زمان بندی و تعیین ظرفیت 
بازدید، ایــن دغدغه را حل کرد. تنها نگرانی 
سایت ها و مراکزی هستند که زیر نظر میراث 
فرهنگی نیســتند، مرمت نشده اند و محافظ 
ندارند، و ممکن اســت حجم بالای بازدید به 
آن ها آســیب بزند.این راهنمای گردشگری 
درباره نگرانی هایی کــه از بابت نفوذ نیروی 
کار چینی در بازار گردشــگری ایران مطرح 
شــده، با وجود تجربه ای مشــابه همزمان با 
افزایش سفر گردشــگران چینی به ایران در 
چند سال اخیر، اظهار کرد: البته که چینی ها 
این ظرفیــت را دارند از صفر تــا 100 امور 
را دســت بگیرند. در حقیقــت، از زمانی که 
گردشگران چینی سفر به ایران را آغاز کردند 
این زنجیره از رستوران تا اقامتگاه و راهنما تا 
فروشنده فرش با ملیت چینی در ایران شکل 
گرفته و حتی گســترده شده است، اکنون با 

وجود چنین توافقی، این نگرانی مطرح است 
که کل بازار گردشگری ایران را قبضه کنند. 
اما راه حل را باید در پروتکل های زیرمجموعه 
ایــن قرارداد لحاظ کرد. ما برای جلوگیری از 
این اتفاق به حد کفایت قوانین داریم، ولی در 
اجرا و نظارت ضعیف هستیم، همان طور که 

در گردشگری داخلی چنین مشکلی داریم.
ضعف در نظارت و اجرای قانون

او افزود: در ایــران قانونی وجود دارد که در 
گروه های خارجــی باید از راهنمای کارت دار 
اســتفاده شــود، این قانون در همه کشورها 
حتی دســته پیشــرو در صنعت گردشگری، 
ســفت و ســخت تر اجرا می شــود، مثا در 
پاریس نه تنهــا حضور راهنمای کارت دار در 
گروه گردشــگران اجباری است، که در موزه 
لوور بایــد از راهنمای متخصص و مســتقر 
در همان مکان اســتفاده کرد و این اجازه به 
نمی شود  داده  گردشــگران  همراه  راهنمای 
که مــوزه را توضیح دهد. بــه خوبی اطاع 
داریم که گروه هــای خارجی بدون راهنمای 
کارت دار و حتــی بدون راهنمــای ایرانی به 
کشــورمان ســفر می کنند، این قانون شکنی 
در گروه هــای چینی به وفور دیده می شــود 
که قطعا ناشــی از ضعف در نظارت و اجرای 
قانون است.ذبیح مند گفت: چینی ها عاوه بر 
شــم اقتصادی قوی که دارند در کار گروهی 
نیز خوب هســتند، اما روحیه محافظه کاری 
آن ها باعث می شــود اگر برخــورد و نظارت 
شــدید باشد، آن ها هم قانون را دور نزنند. ما 
متخصص بازار گردشــگری چین که در آن 
کشور زندگی کرده و مسلط باشد، کم نداریم، 
می توان با اســتفاده از شناخت آن ها، از بروز 

بسیاری از اتفاقات پیشگیری کرد.
ذبیح مند ســپس بــه زوایای ناگفته ســند 
همکاری ایران و چین اشــاره کرد و بخش 
زیادی از نگرانی ها را به آن ربط داد و گفت: 
اگر بخش های پنهان این قرارداد آشکار شود، 
قطعا شــک و شــبهه برطرف می شود و این 
شفاف ســازی باعث خواهد شد ذی نفعان از 
جمله فعالان گردشــگری قضیه را دنبال و 

حتی حمایت کنند.
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واکسن های ایرانی شهریورماه وارد بازار 
می شوند

عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا با تاکید بر اینکه بحران واکســن کرونا در کشــور 
با ورود تولیدات داخلی از شــهریور ماه برطرف خواهد شــد، گفت: واکسن های کرونا داخلی از 

شهریور ماه با حجم زیادی وارد بازار می شوند.
ایرنا نوشــت: مصطفی قانعی با بیان اینکه »اولین واکسن ایرانی از اواخر خرداد ماه در دسترس 
هموطنان قرار می گیرد و به تدریج این روند شــتاب می یابد« اظهار کرد: تاکنون چهار مجموعه 
مجــوز ورود به کارآزمایــی بالینی را دریافت کردند. امیدواریم که تا مهرماه ســال جاری چهار 

مجموعه دیگر هم مجوز کمیته اخاق در پژوهش های پزشکی را بگیرند.
قانعی با بیان اینکه »تولید واکســن گامالیا با یک شرکت روسی در حال انجام است« ادامه داد: 
واکسن مشترک اســترالیا یکی دیگر از کارهای مشــترک که در حال مراحل تولید خود است. 
واکسن کرونا مشترک ایران و کوبا مجوز کمیته اخاق در پژوهش های پزشکی را دریافت کرده 

و تا چند روز آینده وارد مرجله سوم کارآزمایی بالینی می شود.

سربازان هم مشمول افزایش حقوق شدند 
ستاد کل نیروهای مسلح در اطاعیه ای از افزایش حقوق کارکنان وظیفه در سال جاری خبر داد.
به گزارش »صبح امروز« این ســتاد در اطاعیه خود با اشــاره به تاش مجدانه مسئولان امر 
و همکاری مجلس شورای اسامی و ســازمان برنامه و بودجه کشور، از افزایش قابل ماحظه 

حقوق کارکنان وظیفه در سال جاری خبر داد.
بر اســاس این اطاعیه جزئیات این افزایش حقوق به محورهای زیر اشــاره کرده است: 1( بر 
این اســاس میانگین حقوق سربازان از ۴۴0 هزار تومان در سال 13۹۶ به یک میلیون و پانصد 
هزار تومان در ســال جاری افزایش یافته و در حال حاضــر حداقل حقوق پرداختی به کارکنان 
موصــوف در مناطق عــادی 000/050/1 تومان و حداکثر آن چهار میلیــون تومان در مناطق 

عملیاتی می باشد.
۲( بــه کارکنان وظیفــه متاهل و کارکنان وظیفه نخبه حقوق معــادل صد درصد مبنای قانون 
خدمت وظیفه عمومی پرداخت می گــردد که حداقل آن در مناطق عادی ۲ میلیون تومان و در 

سایر مناطق نیز عاوه بر حقوق، فوق العاده ها نیز به آن اضافه می گردد.
3( به کلیه کارکنان وظیفه شــاغل در مناطق عملیاتی و کمتر توسعه یافته به تناسب، فوق العاده 
عملیاتــی و فوق العاده بدی آب و هوا پرداخت می گردد که در ســال جاری مبلغ آن نیز افزایش 

داشته است.
۴( هزینه ســفر کارکنان وظیفه بر مبنای بعد مســافت محل سکونت تا محل خدمت به صورت 

ماهانه و بر مبنای قانون محاسبه و پرداخت می شود.
5( هم اکنون حقوق پرداختی به کارکنان وظیفه با توجه به اعتبار پیش بینی شــده معادل ٪۷۲ 
حقوق تعیین شده در قانون خدمت وظیفه عمومی بوده که انتظار می رود کسری اعتبار با حمایت 

مجلس شورای اسامی و دولت در سال آینده جبران شود.

کدام گروه از پزشکان واکسن چینی می زنند؟
مدیرکل روابط عمومی ســازمان نظام پزشکی گفت: بر اساس توافق با وزارت بهدشت، تاکنون 
110 هزار دوز واکســن آســترازنکا در اختیار این سازمان قرار داشــته است که 50 درصد آن با 

واکسن سینوفارم جایگزین خواهد شد تا پزشکان بخش خصوصی حق انتخاب داشته باشند.
فارس نوشــت: حســین کرمانپور با بیان اینکه »واکسیناسیون کادر درمان در کشور ما نیز مانند 
همه دنیا اجباری نیســت« اظهار کرد: درحال حاضر واکسن آســترازنکا در اختیار سازمان نظام 
پزشکی قرار گرفته است و افراد می توانند به صورت داوطلبانه اقدام به تزریق این واکسن کنند.

وی گفت: بر اساس مقالات منتشر شده واکسن آسترازنکا عوارض کمی برای زنان جوان داشته 
است که این عوارض نیز جزو عوارض عادی واکسن هستند. پیرو مباحث پیش آمده درخصوص 
نوع واکســن تزریقی و نامه اخیر معاونت بهداشتی وزارت بهداشت، جلسه ای با معاونت بهداشت 
وزارت بهداشت برگزار شد. در این جلسه مقرر شد با توجه به درخواست های گروهی از اعضای 
جامعه پزشکی در روزهای آینده به میزان 50 درصد از دوزهای تزریقی واکسن سینوفارم ساخت 

کشور چین برای تزریق در اختیار اعضای جامعه پزشکی بخش خصوصی قرار گیرد.
کرمانپور خاطر نشــان کرد: بر اساس توافق با وزارت بهدشــت، تاکنون 110 هزار دوز واکسن 
آسترازنکا در اختیار این سازمان قرار داشته است که 50 درصد آن با واکسن سینوفارم جایگزین 

خواهد شد تا پزشکان بخش خصوصی حق انتخاب داشته باشند.

تکرار یک ماجرا این بار در اسفراین
فرماندار اســفراین مدعی شــده اســت که مدیر یک مرکز نگهداری ســالمندان در اسفراین از 
واکســن های کرونا سوءاســتفاده کرده و به جای تزریق به سالمندان خودشان از این واکسن ها 

استفاده کرده اند.
تسنیم نوشت: پس از انتشار خبر سوءاســتفاده از واکسن های کرونا در برخی از شهر های ایران 
نظیــر آبادان، اهواز و علی آباد، این بار فرماندار اســفراین نیز از اســتفاده برخی از افراد خارج از 

پروتکل ها از این واکسن ها خبر داد.
مهدی کرامتی مدعی شــده اســت که مدیر یک مرکز نگهداری ســالمندان در اســفراین از 
واکســن های کرونا سوءاســتفاده کرده و به جای تزریق به سالمندان خودشان از این واکسن ها 

استفاده کرده اند.
فرماندار اسفراین در خبری که نخستین بار خبرگزاری دولت آن را منتشر کرد اظهار کرد: تخلف 
مدیر یک مرکز ســالمندان شهر اسفراین در تزریق سهمیه واکسن کرونای سالمندان به تعدادی 

از اعضای خانواده اش در دست بررسی قرار دارد.
به گفته وی، موســس این مرکز بر خاف اولویت بندی سند ملی واکسیناسیون کرونا، سه نفر از 
اعضای خانواده اش که ارتباط زیادی با ســالمندان این مرکز نداشــتند را در فهرست تزریق قرار 
دارد و آن ها نیز از واکســن ویژه مراکز نگهداری ســالمندان استفاده کردند. اینکه این افراد چه 
میزان با ســالمندان ارتباط مستقیمی داشتند در حال بررســی است و دو نفر از اعضای خانواده 

موسس این واکسن را دریافت کردند. این موضوع محرز و باید تحقیقات بیشتر انجام شود.
اما پس از انتشار این خبر، رئیس دانشکده علوم پزشکی اسفراین با تکذیب این خبر اظهار کرد: 
همان گونه که فرماندار اســفراین پیش تر اعام کرد، تعدادی از اعضای خانواده مســئول مرکز 
نگهداری ســالمندان در این شهرستان واکســن کرونا را دریافت کردند که پس از بررسی اولیه 
مشــخص شد این افراد هم جزو کارکنان همان مرکز بودند که تماس مستقیم با این سالمندان 
نداشتند. مطابق سند ملی واکسیناسیون سالمندان و کارکنان مراکز نگهداری سالمندان می توانند 

واکسن کرونا دریافت کنند.

مردم برای گرفتن نوبت واکسن وارد چه 
سایتی شوند؟

مدیر روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد به شهروندان هشــدار داد که برای دریافت 
واکسن و ثبت پرونده سامت نباید وارد هیچ سایت و لینکی شوند.ایرنا نوشت: حمیدرضا رحیمی 
با بیان اینکه »عده ای ســودجو با تولید یک پیام جعلی از مردم می خواهند وارد لینک سایتی به 
نام  »سیب« شوند، تا بتوانند با ثبت نام خود در مرکز بهداشت واکسن کرونا بگیرند« اظهار کرد: 
به بهانه ثبت نام واکسن و ایجاد پرونده وارد هیچ سایتی تحت هیچ عنوانی نشوید؛ چراکه سامانه 
»سیب« به هیچ عنوان در دسترس مردم نیست، بلکه فقط مراقبان سامت و پزشکان می توانند 
وارد آن شوند .رحیمی افزود: هیچ تشکیل پرونده ای برای دریافت واکسن کرونا در شرایط فعلی 

نیاز به ثبت نام اینترنتی ندارد و هیچ لینکی برای ثبت نام و پرداخت هزینه صحت ندارد. 
وی از مردم خواســت در این شرایط کرونا برای گرفتن واکسن به مراکز بهداشت مراجعه نکنند 

چون هنوز واکسیناسیون گروه های جمعیتی شروع نشده است. 

خبر

سخنگوی ستاد کرونا پاسخ داد:

چه کسانی واکسن آسترازنکا تزریق نکنند؟ 
ــال  ــر 50 س ــراد زی ــر اف ــت: اگ ــی گف رئیس
ــود،  ــد و واکســن دیگــری در دســترس ب بودن
واکســن  آســترازنکا  جــای  بــه  می تــوان 
دیگــری بــه کادر بهداشــت و درمــان تزریــق 
کرد.باشــگاه خبرنــگاران نوشــت: علیرضــا 
رئیســی ضمــن تکذیــب خبــر ممنوعیــت 
ــر  ــراد زی ــه اف ــترازنکا ب ــن آس ــق واکس تزری
50 ســال بیــان کــرد: افــراد بــالای 50 ســال 
ــد کــرد و  ــت خواهن واکســن آســترازنکا دریاف
هیــچ منــع مصرفــی در هیــچ گروهــی ســنی 
بــرای تزریــق واکســن آســترازنکا وجــود 
نــدارد و همــه افــراد می تواننــد ایــن واکســن 

ــرد. ــق ک را تزری
ــاون بهداشــت وزارت بهداشــت ادامــه داد:  مع
ــن  ــد و واکس ــال بودن ــر 50 س ــراد زی ــر اف اگ
دیگــری در دســترس بــود، می تــوان واکســن 

دیگــری بــه کادر بهداشــت و درمــان تزریــق 
ــده  ــاهده ش ــواردی مش ــه در م ــرا ک ــرد چ ک
اســت برخــی از کادر بهداشــت و درمــان 
ــت  ــق ممانع ــی از تزری ــل دل نگران ــه دلی ب
ــان  ــت مدافع ــظ حرم ــرای حف ــد و ب می کنن
بــودن  دســترس  در  در صــورت  ســامت 
ــر  ــراد زی ــرای اف ــوان ب ــر می ت ــن دیگ واکس

ــرد. ــق ک ــری تزری ــن دیگ ــال واکس 50 س
ــر  ــه، اگ ــتاد مقابل ــخنگوی س ــه س ــه گفت ب
کادر بهداشــت و درمــان عاقه منــد بودنــد 
تــا واکســن ایرانــی تزریــق کننــد بایــد صبــر 
ــن  ــده واکس ــاه آین ــد م ــی چن ــا ط ــد ت کنن
ــق عمومــی  ــد و تزری ــه تولی ــه مرحل ــی ب ایران
برســد و تاکیــد می کنــم کــه هیــچ منــع 
ــترازنکا  ــن آس ــق واکس ــرای تزری ــی ب مصرف

ــدارد. ــود ن وج

رئیس اداره ژنتیک وزارت بهداشت:

طرح سقط جنین مجلس ربطی به افزایش جمعیت ندارد
اداره ژنتیک وزارت بهداشــت گفت:  رئیس 
طرح جدید مجلس در مورد ســقط جنین با 
افزایش جمعیت ارتباطی ندارد، چون بیشــتر 
آن ها افراد ناقص الخلقه ای خواهند شــد که 

طول عمر کمی هم خواهند داشت.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« به نقل 
از ایلنا، اشــرف ســماوات دربــاره اظهارات 
اخیر معاون پیشــگیری از معلولیت  سازمان 
بهزیستی کشور مبنی بر لغو ارسال نمونه های 
آزمایش های ژنتیک به خارج از کشــور بیان 
کرد: توجه داشته باشــید که نوع آزمایشات 
مورد نیاز در برنامه های ژنتیک با هم متفاوت 
اســت. تجهیزات برخی را در داخل کشــور 
داریم و برای آزمایش  آن ها مشکلی نداریم، 
اما بــرای بعضی از آزمایش هــا به امکانات 
خارج از کشــور نیاز داریم و باید مشــخص 
کنیم که در چه شــرایطی ارســال نمونه به 
خارج از کشور، برای امنیت مملکت اشکالی 

ایجاد نمی کند.
وی ادامــه داد: وقتی بی حســاب و کتاب و 
بدون ثبت هویت، انبوه نمونه ارســال شود، 
برای امنیت ما اشکال دارد. اما اگر نمونه های 
محدود برای تشــخیص بیمــاری با هویت 
مشــخص، شناســنامه  معلــوم و تحت نظر 
آزمایشــگاه مرجع ســامت به خارج ارسال 
شــود، مشــکلی وجود نخواهد داشت، مثل 

آدم ها که با پاسپورت و ویزا سفر می کنند.
آزمایش ژنتیک یک ضرورت است 

ســماوات ادامــه داد: بــا توجه بــه اهمیت 
تشخیص بیماری، این یک ضرورت است و 
نمی توان از آن گذشت و از طرفی باید کشور 
به فناوری های مورد نیاز مجهز شود. تا زمانی 
که کشور به این فناوری ها مجهز نیست باید 
نمونه ها برای تشــخیص بیماری با شرایطی 
که اشاره کردم به خارج از کشور ارسال شود. 
وی با بیــان اینکه »اینکــه نمونه به خارج 
از کشور نفرســتیم، امکان پذیر نیست و اگر 
این شــرایط فراهم نشــود، مردم به صورت 
غیرقانونــی ایــن روند را انجــام می دهند« 
تشــریح کرد: چــون لازم اســت، بیماری 
تشــخیص داده شــود تا درمان و پیشگیری 
شود. مردم پیگیر تشخیص و درمان بیماری 
خود هســتند و این حق آن ها بوده و وظیفه 

نظام سامت تعیین تکلیف است.
اداره ژنتیک وزارت بهداشــت گفت:  رئیس 
بــرای بعضی بیماری ها مثل ســندروم داون 
جنجال ایجاد می شود که نمونه  اینها را برای 
غربالگری به خارج از کشــور می فرستند، در 
صورتی که اصا اینطور نیســت، چون نمونه 
آن در داخل کشور غربالگری می شود. گرچه 
الان تحریم هســتیم و کیفیت دســتگاه و 
تجهیزات و کیت بــرای این آزمایش تحت 

تاثیر قرار می گیرد.
سماوات افزود: ما دانشگاه هایی به این عظمت 
داریم، چرا  همچون برنامه های موشــکی و 

هسته ای که ایرانیان به آن ها افتخار می کنند، 
نمی کنند.  برنامه ریــزی  مســائل  این  برای 
ژنتیک یک فن آوری عظیم و راهگشاســت، 
اما فقط در ســطح وزارت بهداشت نمی تواند 
توسعه لازم را داشــته باشد. در سطح همان 
برنامه های هســته ای و موشــکی است که 
اگر دانش و فن آوری آن در کشــور، توسعه 
کامل یابد، توســعه جدی در دانش پزشکی 
و بیولوژیک خواهیم داشت. طبیعی است که 
تشــخیص ها را خودمان باید انجام دهیم، اما 

این برنامه ریزی ملی می خواهد. 
اداره ژنتیک وزارت بهداشــت معتقد  رئیس 
است نمی شــود که نمونه به خارج ندهیم و 
هم داخل کشور استاندارد آزمایش را نداشته 
باشیم، نمی شود مشــکل مردم را رها کرد و 
حتما باید خدمت رســانی به مــردم صورت 

بگیرد.
طرح سقط جنین مجلس ربطی به 

افزایش جمعیت ندارد
وی در رابطه با طرح جدید مجلس در رابطه 
با سقط جنین و قوانین آن گفت: طرح جوانی 
جمعیت طرحی اســت کــه مجلس حق آن 
را به کمیســیونی به نام جمعیت ســپرده که 
آن کمیســیون ویژه جمعیــت چنین طرحی 
را تصویب کرده اســت و به شورای نگهبان 

تقدیم شده تا اینکه تایید و یا رد شود.
ســماوات ادامه داد: این طــرح در خصوص 
رشد جمعیت است، چون رشد جمعیت ایران 
در حال کاهش پیدا کردن اســت و این واقعا 
یک فاجعه محسوب می شــود و باید جلوی 
آن گرفته شــود، بنابراین همه  ما پشــتیبان 
این طرح هســتیم و هیچ مخالفتی با طرحی 
که باعث رشد جمعیت شود نداریم و با تمام 
دانــش و امکانات از آن حمایــت می کنیم. 
ولــی آنچه باعث شــده نهادهــای علمی، 
وزارت بهداشــت، بخش پیشگیری، درمان و 
حقوقی وزارتخانه و حتی وزارت رفاه و تامین 
اجتماعی با این طــرح مخالفت کنند، بحث 
رشــد جمعیت و طرح جوانی جمعیت نیست، 
بلکه موادی در آن است که به رشد جمعیت 
اساســا ربطی ندارد. ولی در این طرح در نظر 
گرفته شده اســت و باعث ایجاد محدودیت 
شدید غربالگری و سقط قانونی می شود و این 
سامت کودکان را دچار مخاطره می کند و بر 
مرگ ومیر جمعیت می افزاید، مسلم است که 

ما باید از سامت مردم صیانت کنیم.
ســماوات ادامــه داد: در این طــرح چنان 
محدودیت هایــی برای غربالگــری در نظر 
گرفته شــده است که از نظر ما که در اجرای 
غربالگری متخصص هستیم و این موضوع را 
علمی و عملی می شناسیم، عما غربالگری 
با این روش ها حذف خواهد شــد و نمی تواند 

دارای اثر باشد.
وی با بیــان اینکه »در مورد ســقط جنین 
هم ماده 5۶  جایگزین قانون ســقط درمانی 

ســال 8۴ می شــود« ادامه داد: در این ماده 
آنقدر موانع برای ســقط درمانی ایجاد شده 
که عما ایــن قانون نفی می شــود و آنچه 
می ماند نمی تواند موثر عمل کند. در این مواد 
به جای آنکه یک نهاد تخصصی بررســی را 
انجام بدهد و اشــکالات احتمالی اجرایی را 
شناسایی و  تصمیم گیری کند، دستورالعمل ها 
به نهادی می رود که تعریف درســتی از آن 
نشده است، در دنیا هم سابقه نداشته یک امر 
تخصصی ســامت را نهاد دیگری تایید کند 
که اصا سازوکار لازم این موضوع را ندارد.
چرا مادر نباید بتواند در مورد عسروحرج 

فرزندش نظر بدهد؟!
رئیس اداره  ژنتیک وزارت بهداشــت افزود: 
سوال خیلی مهم این است که سقط درمانی 
و قانونی را شورای نگهبان تایید کرده، وقتی 
موضوع توسط شورای نگهبان که نهاد اصلی 
تایید شرعی بودن و انطباق  قوانین با قانون 
اساسی است و شش فقیه منتخب ولی فقیه و 
شش حقوقدان  مجرب دارد، چرا باید قانونی 
با این استحکام به جایی برای بررسی منتقل 
شود که نهایتا ۲ فقیه منتخب قوه قضاییه در 

موردش نظر بدهند؟
وی گفــت: حتی اگر از ایــن مانع هم عبور 
کنیم، موضوع دیگر این اســت که خود مادر 
نمی تواند نظر دهد کــه آیا یک کودکی که 
می خواهد بزرگ کند، برای او عسروحرج دارد 
یــا نه؟ قاضی باید این را مورد بررســی قرار 
دهد و اگر از مانع قاضی هم رد شود، باید به 
بیمارستان برود و آنجا  بگویند که ولوج روح 
در این فاصله اتفاق افتــاده یا نه؟ این یعنی 
تنوع در رای، تنوع در نظر، تنوع در اقدام و ... 
چطور می شود در سطح جامعه و برنامه های 
ملی قطعیت نداشت و در هر شرایط تصمیمی 
متفــاوت ممکن باشــد. این اصــا قابلیت 
مدیریت ندارد؛ بنابرایــن می گوییم ماده 53 

عما حذف غربالگری است و ماده 5۶ نسخ 
قانون سقط است.  

در دفاع از مواد ۵۳ و ۵۶ می گویند سقط 
حرام است

ســماوات با بیان اینکــه »وقتی هم که این 
مســائل را مورد نقد قــرار می دهیم جامعه 
پزشــکی را متهم  می کنند، ما هر چقدر این 
موضوع را مورد بررسی قرار دادیم، دیدیم در 
مقابل مواد دیگر  این مواد ارتباطی با افزایش 
رشــد جمعیت ندارد« خاطرنشان کرد: بحث 
عمده ای که در ســخنرانی ها در دفاع از مواد 
53 و 5۶ مطرح شــده، این اســت که سقط 
حرام است و یا سقط جنین قتل نفس است. 
یعنی از این  کــه این مواد چطور جمعیت را 
می افزاید صحبتی نمی کنند. از این رو به نظر 
می رسد گنجاندن این مواد در طرح جمعیت 
برای حل این مشــکات که از نظر ایشــان 
وجــود دارد صورت گرفته نــه برای افزایش 

جمعیت.
وی گفت: از طرف دیگر بر اساس اطاعات 
غلط داده شــده به نمایندگان در کمیسیون 
جمعیــت که در واقع آن اطاعات از ســوی 
محافل علمی، غیر قابل اســتناد خوانده شده 
است، ادعا می کنند غربالگری اجباری بوده و 
مثبت شــدن آن موجب ترس مادران خواهد 
شد و مطمئن نبودن تشخیص قطعی موجب 
سقط جنین می شــود. این در حالی است که 
نشان  بهداشــت  وزارت  دســتورالعمل های 
می دهد آســیب های احتمالــی همگی قبل 
از مطالعه و اطاعات ادعایی آن شناســایی 
می شــود و برای آن برنامه ســاماندهی به 

استان های کشور اباغ شده است.
به کمیسیون جمعیت مجلس اطلاعات 

غلط دادند
ســماوات با اشــاره بــه غربالگــری بدون 
استاندارد افزود: باید این درک شود که وقتی 
غربالگری بدون اســتاندارد ملی انجام شود، 
تنــوع اقدام به اندازه  روش ها در جهان وجود 
دارد و بومی ســازی و ملی سازی استانداردها 
و آموزش مادران بر اســاس آن قابل انجام 
نیست؛ چون آموزشی وجود نداشته و همین 

باعث اختال است.
وی گفت: ولی  ما در کمیته خبرگان موضوع 
اختالات را تشــخیص دادیــم و آن را نقد 
کردیم و راه حل نوشــتیم، اما متاســفانه به  
کمیســیون جمعیت، اطاعات  غلط و اغراق 
آمیز دادند. کمیســیون  به جای اتکا به نظام 
کارشناســی و تخصصی و اداره فنی مربوطه 
تکیه بــه یک مطالعه با نقاط ضعف بســیار 
شامل اشتباه بسیار تخریبی، عدم تمایز  تست 
تشخیصی و غربالگری و نتیجه گیری اشتباه 
از اطاعات کشــورها و حتی عدم اطاع از 
اینکه تســت تشــخیصی در ایران سال های 
سال است که بیمه است و ده ها اشتباه دیگر 
تصمیم به این اقدام گرفتند که متاسفانه مثل 

یک آبشار تصمیمات اشتباه را بدنبال داشت.
اگر شناسایی بیماری درست صورت 

نگیرد تا ۷۰ هزار ناهنجاری گریبان مردم 
را خواهد گرفت

رئیس اداره ژنتیک وزارت بهداشت ادامه داد: 
موضوع این اســت که وزارت بهداشت چرا 
از غربالگری اســتفاده می کنــد؟ در هر حال 
وزارت بهداشت مسئول سامت مردم است 
و بخــش زیادی از بیماری هــای کودکان را 
شناســایی می کند و اگر بیماری را شناسایی 

نکنیم، دیگر قادر به کنترل آن نیستیم.
وی با اشــاره به انواع کنترل هــا ادامه داد: 
یک نوع قبل از اینکــه کودک به دنیا بیاید، 
بیماری در وضعیت جنینی مستقر می شود و 
ما می توانیم قبل از عروج روح آن را شناسایی 
کنیم. نوع دیگر زمانی است که کودک سالم 
به دنیا می آید و اگر شناســایی نشود بیماری 
شــروع می شــود. اما وقتی بیماری در جنین 
اســت باید بیماری در زمان جنینی شناسایی 
شود، چون یک بخشــی از بیماری ها در آن 
زمان قابل درمان اســت و بخش دیگر هم 

با شرایط خاص قابل پیشگیری خواهد بود.
سماوات گفت: برای برخی بیماری ها که قابل 
درمان نیســت، ما به مادر قبل از ولوج روح 
فقط پیشنهاد سقط می دهیم که مادر تصمیم 
می گیرد، گاهی مادر قصد دارد بچه را بزرگ 
کند و آن زمان ما هر حمایتی که نیاز است را 

برای او انجام می دهیم.
حفظ افراد ناقص الخلقه  با عمر کم به 

افزایش جمعیت ارتباطی ندارد
وی ادامه داد: اگر شناســایی درستی صورت 
نگیرد، جنین هــای ناقص الخلقه افزایش پیدا 
می کنند، اینها جمعیــت را افزایش نخواهند 
داد؛ چــون اکثــرا درگیــر مــرگ زودرس 
می شوند. بســیاری از آن ها زیر 5 سال فوت 
می کنند، این کودکان جدا از اینکه خیلی زجر 
می کشند، باعث ایجاد مشکات زیادی برای 

مادر و خانواده ی خودشان هم می شوند.
ســماوات با تاکید بر اینکه چنیــن اتفاقاتی 
می تواند بر افســردگی و بر هم خوردن نهاد 
خانواه اثر داشــته باشــد، گفت: بــا این نوع 
زایمان ها که احتمال به دنیا آمدن کودک بیمار 
را زیاد می کند، خانواده و حتی خویشــاوندان 
دیگر دچار ترس از بچه دار شدن می شوند و از 
حاملگی امتناع می کنند. ما در سال حدود ۷0 
هزار تولد نوزاد با ناهنجاری های شدید داریم 
که فقط نصف اینها قابل مداخله و شناسایی 
اســت. تا الان با غربالگری ها حدود 8 هزار 
نفر از آن ها را توانســتیم شناسایی کنیم. اگر 
غربالگری ها گسترش پیدا کند تا 30 هزار نفر 
از آن ها قابل شناســایی است و ممکن است 
به دلیل افزایش امکانات بیشــتر هم شود و 
اگــر نتوانیم غربالگری هــا را انجام دهیم به 
مرور تا ۷0 هــزار ناهنجاری گریبان مردم را 

خواهد گرفت.

کمیسیون جمعیت 
مجلس به جای اتکا به نظام 
کارشناسی و تخصصی و اداره 
فنی مربوطه تکیه به یک 
مطالعه با نقاط ضعف بسیار 
شامل اشتباه بسیار تخریبی، 
عدم تمایز  تست تشخیصی 
و غربالگری و نتیجه گیری 
اشتباه از اطلاعات کشورها 
و حتی عدم اطلاع از اینکه 
تست تشخیصی در ایران 
سال های سال است که بیمه 
است و ده ها اشتباه دیگر 
تصمیم به این اقدام گرفتند 
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عهدیه
رضا طوسی | نویسنده

قســمت ســوم | عهدیه وقت هایی که بچه ها خواب 
بودند و حبوبات تمیز می کرد، به خسرو فکر می کرد. 
بــه نگاه های او از توی آینه ماشــین، به ماجرای راه 
پله ها، به رســتوران که از آمدن او کلی خوشــحال 
شــده بود »خیلی بهم افتخار دادی که اومدی، خیلی 
خوشحال شدم که دوباره دیدمت« »خواهش می  کنم، 
من هم خوشحال شدم که زیارتتون کردم، با اجازه« و 
شب ها توی رختخواب این فکر مسخره می آمد توی 

سرش که با خسرو و دو قلو ها رفته اند کانادا »وای خسرو، من هیچ وقت فکر نمی کردم کانادا این 
قدر قشنگ باشه« »خسرو، آبشار نیاگارا کجاست؟ من از بچه گی همیشه دوست داشتم اونجا رو 
ببینم« »خسرو، من خیلی دلم می خواد آمریکا رو ببینم، میای یک چند روزی بچه ها رو برداریم 

بریم اونجا؟« »خسرو اینجا مدرسه ایرانی ها نیست؟ من دوست دارم بچه ها رو بذاریم اونجا«
عشــرت خانم هم به امید اینکه بابک باخره سرش به ســنگ می خورد و دست از پا درازتر بر 
می گردد سَــرِ خانه زندگیش، هر ســه چهار روز یک بار با کلی غذا و خوردنی، سری به دخترش 
می زد و توی هر آمدنی عهدیه می گفت: »مامان این دفعه آخرت باشه که از این کا رها می کنی، 
ور دار ببر، می خوام رو پای خودم بایســتم« آخرین بارهم همین دو سه روز پیش بود تا می رسد 
خانه عهدیه، می زند زیر گریه و می کوبد توی سَــرش. »ایمان رو پشــت بازار سپاد گرفتن، ذلیل 

مرده داشته از اون کوفتی ها می کشیده«
خانــه داری، کارِ توی خانه، تَر و خشــک کــردن بچه ها، جوش و غصه خــرج و مخارج خانه، 
تلفن های مادرش و جر و بحث با آقای مروتی، عهدیه پر شر و شور و بگو بخند را حسابی کافه 
و خســته کرده بود. »نه مامان، هیچ خبری ازش ندارم، دفعه آخرت باشــه که زنگ می زنی و از 
بابک چیزی می پرســی« »چه خبرته آقای مُروتی هــر روز زنگ می  زنی یک عیب و ایرادی از 
بســته بندی می گیری؟ با این پول دادنت بهتر از این نمی تونم کار کنم .... نیار آقا، هیچی نیار... 

خداحافظ« 
»صدات خیلی خَش داره عهدیه، برو یک جای خوب وایســتا، آهان حالا خوب شد، ببین عهدیه، 
من با پســر فخری خانم صحبت کردم همون جا زنگ زد به دوستش، قرار شد فردا بری پیشش 

آدرس رو برات می فرستم«
عهدیه ایســتگاه فروشــگاه رفــاه از اتوبوس پیاده می شــود، می رود آن طــرف خیابان، جلوی 
فروشگاهی که هنوز اسم نداشت می ایســتد. از پشت شیشه، گردن می کشد به داخل فروشگاه. 
امیر، پشــت پیشخوان الِ مانندی ایستاده بود، با تلفن صحبت می کرد، سی و یکی دو ساله، بلند 
قد، لاغر اندام، صورتی صاف و گرد، و موهایی دُم اسبی. »چند روز دیگه به من مهلت بدین من 
پروانه کســب رو می گیرم جناب . اگه نگرفتم تعطیل می کنم« تلفن امیرکه تمام می شود عهدیه 
می رود داخل فروشــگاه »سام« امیر کمی دمغ بود »سام، حال شما؟ خوبین؟ خوش اومدین« 
»ببخشــید، آقا خسرو به دوستم مرجان گفته که امروز خدمتتان برسم برای فروشندگی« امیر تا 
می آید بگوید »بله بله در جریان هســتم« خسرو ، با کت و شــلواری ارغوانی، کرواتی قهوه ایی 
و پیراهنی ســفید از اتاق پُرو روبروی پیشــخوان بیرون می آید. »عالیه امیر، عالیه، همینا رو بر 
می دارم« عهدیه دست و پایش سست می شود، عرق می کند، نفسش بالا نمی آید. »سام« خسرو 
به عهدیه نگاه می کند که مانتو صورتی پوشــیده بود، روســری کالباسی رنگ و رژ لبی به رنگ 
مانتو. خســرو تا می رود داخل اتاق پُرو لباس عوض کند، عهدیه که صحبت و قرار مدارش برای 
کار با امیر تمام شــده بود، زودی از امیر خداحافظی می کند و می زند بیرون، خســرو از فروشگاه 
به دو می آید توی پیاده رو و دنبال عهدیه می گردد، او را توی ایستگاه اتوبوس نزدیک فروشگاه 
می بیند، تندی ماشــین پژو ۲0۶ اش را ســوار می شــود، دنده عقب می گیرد، جلوی عهدیه نگه 
می دارد . بوق می زند و با دست اشاره می کند که بیا بالا. »نه، خیلی ممنون مزاحمتون نمی شم« 
»مزاحمت چیه، بفرمایین میرســونمتون« »نه بخدا، بفرمایین شما من خودم می رم« »ای بابا، تو 

چرا این قدر تعارفی هستی، اون از دفه قبل اینم از حالا، بیا بالا دیگه«
عهدیه از لحن خودمانی خسرو خنده اش می گیرد، سوار می  شود. »تو چرا اینقدر تعارف می کنی؟ 
کمر بندت رو ببند، بذار کولر رو هم روشــن کنم تا راحت باشــی« عهدیه در حال بستن کمر بند 
می گوید: »خب ، گفتم این دفه دیگه مزاحمتون نشــم« »مزاحمت چیه؟« و خیلی دوســتانه با 
چشــمک و تکان دادن سر و دست می پرســد »کجا برم؟« عهدیه از این حرکت خسرو خوشش 
می آید و لبخند می زند. »اگه زحمتتون نیســت، مجیدیه« »مجیدیه؟ مجیدیه کجاست؟« عهدیه 
خیلی سنگین  می خندد. »شما حرکت کنین بهتون می گم« »بفرمائین این هم حرکت« »بپیچین 
ســمت چپ« خســرو چهار راه مخابرات را کــه رد می کند می پیچد توی خیابان شــریعتی، در 
حالیکه یک چشــمش به خیابان بود و یک چشمش به عهدیه بی مقدمه می گوید: »خانم جباری 
دیروز می گفت کار طاقت دیگه تموم شــده!« عهدیه با تعجب می پرســد »مرجان می گفت؟« 
»اون نگفــت ، من فضولی کــردم، گفت« »خب آره دیگه، پریروز طــاق گرفتم« »برای چی 
طاق گرفتی؟« عهدیه از دهنــش می پرد و می گوید: »خب فضولی می کردین این روهم ازش 
می پرســیدین« و بعد هم سرخ می شــود و بافاصله می گوید: »ببخشید« خسرو که این حرف 
عهدیه به دلش نشســته بود غش غش می خندد و می گوید: »راحت باش راحت باش، واقعیتش 
اینه که پرســیدم، دوســت دارم از دهن خودت هم بشــنوم« عهدیه با احساس راحتی بیشتری 
می گوید: »تفاهم نداشتیم« »یعنی چی تفاهم نداشتین؟« عهدیه با خنده می گوید: »یعنی تفاهم 
نداشتیم دیگه« »از لحاظ فرهنگی؟« عهدیه  لب هایش را جمع می کند، سرش را تکان می دهد. 
»از لحاظ فرهنگی« »میتونم بپرسم شوهرت چکاره بود؟« عهدیه به او نگاه می کند و خنده اش 

می گیرد. خسرو معنی نگاه و خنده او را می گیرد.
 با صــدای بلند می خندد. »اینم فضولــی کردم، گفت این یکی رو از خــودش بپرس« عهدیه 
می گوید: »همه کاره و هیچ کاره، بنگاهی، سوپری، مسافرکشی، بورس، ارز و دلار، عافی، حالا 
هم که ازش خبر ندارم« خسرو چراغ خطر را که رد می کند، می گوید: »به نظر من بچه ها رو رد 
کن برن. حضانتشون رو بسپار دست خانواده شوهرت، جوونیت رو مثل مادر من به پای بچه هات 
نریــز که ضرر می کنی« عهدیه که تو ذوقش خورده بود با خنده ســاختگی می گوید: »خب من 
میرم با کســی ازدواج می کنم که بچه هام رو قبول کنه« خسرو می گوید: »اگه این طوری بشه 
که خیلی خوبه، اما اگه نشد چی؟ حتما می شینی مثل مادر من بچه هات رو بزرگ می کنی! ها؟! 
می دونی؟ مشــکل تو و امثال مادر من همینه، همیشه خودشون رو یک مادر می بینن تا یک زن 
که هزار خواسته و آرزو داره، خدا رحمت کنه آقا جونم رو، همیشه به مادر می گفته دخترم، بچه ها 
رو بده به ما برو دنبال زندگیت، تو هنوز جوونی اما مادرم گوشش بدهکار این حرفا نبوده، می گفته 
جواب مردم رو چی بدم؟ مردم نمی گن بچه هاش رو وِل کرده رفته دنبال هوا و هوسش؟! خواسته 

های زن مگه هوا و هوسه؟!« 
عهدیه با خنده ایی عصبی می گوید: »میشــه از یک چیز دیگه حرف بزنیم؟« خسرو می پرسد »از 
حرفام ناراحت شــدی؟!« عهدیه رو از خسرو بر می گرداند، از شیشه ماشین بیرون را نگاه می کند 
»نه، برای چی ناراحت بشم؟« خسرو می گوید: »باشه، از یک چیز دیگه حرف می زنیم، می خوای 
از زندگی تو کانادا برات بگم؟« حرفهای خســرو اخم عهدیه را باز نمی کند، خســرو که فهمیده 
بود ناراحتی عهدیه از کجا آب می خورد، دیگر حرفی نمی زند و ضبط را روشن می کند. علی رضا 
افتخاری شــعری از مولانا می خواند »مُرده بدُم زنده شــدم دولت عشق آمد و من دولت پاینده 
شدم«خســرو جلوی خانه عهدیه ماشین را نگه می دارد، نگاهی به دور و اطراف می اندازد، به پله 
های شکسته و ســیمانی جلوی ساختمان و به نمای سیمانی رنگ و رو رفته مجتمع. »تو اینجا 
زندگی می کنی؟!« عهدیه با چهره ایی گرفته و خنده ایی تلخ می گوید: »دیگه ... ما مســتضعفیم« 
خســرو چند لحظه ای به عهدیه نگاه می کند، تلخندی می زند. »اینجا می خوای بشینی بچه هات 
رو بزرگ کنی؟« عهدیه به مجتمع نگاه می کند. به خسرو که به او زُل زده بود . زورکی می خندد 
و می گوید: »دســتت درد نکنه، خیلی لطف کردی، خداحافظ« و کمر بند را باز می کند، تا می آید 
پیاده شود خسرو می گوید: »من شب جمعه خونه فرامرز جشن تولدمه، خوشحال میشم که بیای، 

بیشتر با هم آشنا می شیم«
عهدیــه دو قلو ها را می خواباند، رختخوابش را پایین تخت می اندازد، یک دســتش را لب تخت 
ســتون می کنــد زیر چانه اش، به امیــد و آرزو نگاه می کند که حالا رقیبی پیــدا کرده بودن، به 
حرف های خسرو فکر می کند و به حرف هایی که همیشه به مادرش می  زد »خُب میرفتی، میرفتی 
با همون کسی که دوستش داشتی ازدواج می کردی، همون کاری که خاله ام کرد، پنج تا بچه شو 
داد بــه این و اون و رفت دنبــال زندگیش، اما تو این کار رو نکردی، خاله ام رفت دنبال خودش، 
تو اومدی دنبال ما« و بعد از کلی فکر و خیال، مثل کسی که بخواهد از شَر چیزی توی مغزش 
خاص شود لحاف را می کشــد روی سرش. »اصا ولش کن، هر چی می خواد بشه، من جیگر 
گوشــه هام رو ول نمی کنم، گور پدرش، نمی رم جشــن تولد« بعد از چند لحظه، با غیض لحاف 
را از رویش پسَ می زند می آید می نشــیند جلوی تلویزیون که فیلمی از محمد رضا گلزار پخش 

می کرد. ادامه دارد...

کافه داستان

ابلاغ مراتب ثبت ملی ۸ میراث فرهنگی ناملموس به استاندار خراسان شمالی
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
در نامه ای با اباغ مراتب ثبت ملی هشــت اثر 
میراث فرهنگی ناملموس به اســتاندار خراسان 
شــمالی، بر اقدامات موجب حفظ و احیای این 

میراث، تاکید کرد.
به  گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از میراث آریا، علی اصغر مونســان در نامه ای به 
اســتاندار خراسان شمالی  محمدعلی شجاعی 
نوشــت: در اجرای ماده یک از قانون تشکیل 
ســازمان میراث فرهنگی و گردشگری مصوب 
ســال 138۲ و مــواد 11 و 1۲ از قانون الحاق 
جمهوری اسامی ایران به کنوانسیون بین المللی 
ســال  ناملموس مصوب  میراث فرهنگی  حفظ 
138۴ و مــواد ۲ و 3 آیین نامــه اجرایی قانون 
مذکــور مصــوب ۶/11/138۷ هیئت محترم 
وزیران و با رعایت مقــررات آیین نامه اجرایی 
مذکور، میراث فرهنگی ناملموس با عنوان آیین 
یئفه اوخوماق )مرثیه خوانی( به شــماره ۲18۴، 
در فهرســت ملی میراث فرهنگی ناملموس به 

ثبت رسیده است.
وزیر میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی در این نامــه مراتب ثبــت هفت اثر 
ناملموس فرهنگی دیگر شامل: فنون و مهارت 
کردی دوزی به شــماره ۲185، پوشش محلی 
ترک های خراســان شــمالی به شماره ۲18۶، 
فنــون و مهارت نوغان داری، ابریشم کشــی و 
ابریشم تابی به شماره ۲18۷، مهارت پخت نان 
)چاپادی چپاتی( در شهرســتان راز و جرگان 
)منطقه ای به پیشــنهاد خراسان شــمالی( به 
شــماره ۲188، آیین کتابخوانی )مقتل خوانی( 
شــهر گرمه به شــماره ۲18۹، آیین کشــتی 
ســنتی گورش )منطقه ای به پیشنهاد خراسان 
آیین منادی خوانی  شمالی( به شــماره ۲1۹0، 
)مندی خوانی( روستای رویین به شماره ۲1۹1، 

را به استاندار خراسان شمالی اباغ کرد.
مونســان با اشــاره به اینکه این هشــت اثر 
در تاریخ  1۷ شــهرویر ۹۹ در فهرســت ملی 
میراث فرهنگــی ناملموس به ثبت رســیده بر 

هرگونــه اقدام که موجب حفــظ و احیای این 
میراث می شــود، تأکیــد کرد.به گزارش صبح 

امــروز، طبــق آیین نامه و دســتورالعمل های 
مصوب، شــورای ملــی ثبت آثار، بررســی و 

تصویب شرایط و ارزش ثبت آثار در چهار حوزه 
آثار غیرمنقول )اماکــن تاریخی فرهنگی(، آثار 
منقــول )اموال فرهنگی و اشــیا تاریخی(، آثار 
طبیعی )مناظر بدیــع جغرافیایی، محوطه های 
طبیعــی - تاریخــی، پدیده هــا و نمونه های 
ارزشــمند گیاهی، جانوری و زیستگاه ها( و آثار 
ناملموس )رویدادها، مراسم و آیین های معنوی 
و فرهنگی، آواها و مهارت ها و شیوه های پخت 
غذاهای ســنتی و...( در فهرست ملی را در بر 
و  گردشــگری  فرهنگی،  میراث  می گیرد.وزیر 
صنایع دستی رییس شورا، معاون میراث فرهنگی 
نایب رییس و مدیــرکل دفتر ثبت آثار و حفظ 
و احیای میــراث معنوی وطبیعی به عنوان دبیر 
شورا هستند که جلسات آن به صورت دوره ای 
و بر اســاس پرونده های موضوعــی با حضور 
اشــخاص حقوقی ثابت، اشــخاص حقیقی و 
تعدادی از صاحب نظران و نمایندگان دستگاه ها 
و ســازمان های مرتبط با هر پرونده به صورت 

متغیر تشکیل می شود.

از صفر تا صد آخرین ساخته مهران مدیری؛

ارتزاق دراکولاهای غیرترسناک!
نزدیک به سه دهه است 
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کــه مهــران مدیری 
سریال می سازد و هر 
کار او فارغ از کیفیت 
زمان  در  موضــوع،  و 
خــود جزو آثــار مهم و 
پربیننده بوده است. اما با 
ایــن حــال کارنامه این 
از  طنزپــرداز  کارگردان 
نظر آثار موفق و ناموفق 
نموداری سینوسی دارد و 
بارها پیــش آمده که بعــد از موفقیت های 
همه جانبــه با شکســت های غافلگیرکننده 

مواجه شده است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« حدود 
دوســال از ساخت آخرین ســریال مدیری 
یعنی ســریال »هیولا« برای شبکه نمایش 
خانگی می گذرد و حالا او با فصل دوم این 
ســریال و با بازیگرانی جدید برگشته است. 
چراکه  استقبال از فصل اول سریال با وجود 
همه انتقادات سیاســی و فنی و هنری که 
بــه آن وارد بود، برای مدیــری قابل قبول 
بود تــا او را به این تصمیم نهایی برســاند 
که فصــل دوم آن را در روزهای کرونایی 

پایتخت بسازد.
هیولا در کارنامه مدیری به اثر مهمی تبدیل 
شد، تقریبا موفق ترین اثر او در دهه نود که 
برای آن می توان دلایل متعددی را برشمرد؛ 
از همکاری مجدد با پیمان قاسم خانی پس 
از سال ها، برای طراحی قصه و روایت گرفته 
تا پرداختن به موضوعــی روز و همین طور 
دور شــدن از فضای تکراری چند مجموعه 

قبلی .
دراکولاهای شیک پوش

اوایل بهمن ماه سال گذشته خبرها حاکی از 
این بود که مهران مدیری، در سکوت خبری 
مشغول ساخت فصل دوم هیولا است و چند 
روزی است که فیلم برداری سریالش را آغاز 
کرده است. این سریال استارت فیلمبرداری 
خود را در لوکیشــن هتل پارســیان آزادی 
تهران آغاز کرد تا بخشی از لوکیشن فصل 
دوم ســریال هیولا، از هتل لوکس شــمال 
پایتخت باشد. سپس در 1۲ اسفند گفته شد 
که زمان پخــش فصل دوم هیولا در نوروز 
1۴00 خواهــد بود اما هنــوز نام اصلی این 
فصل قطعی نشده بود و دو نام »هیولاها« 
و »دراکولاها« برای آن مطرح بود. تا اینکه 
۲5 اســفندماه اعام شد که نام فصل جدید 
هیولا، »دراکولا« است. دراکولاهایی که در 

قامت و شــکل جدید و غیر ترسناک ظاهر 
می شــوند اما در واقع، از اقتصاد و فرهنگ و 

زندگی مردم، ارتزاق می کنند.
از بازیگران جدید تا سوژه ناب

دست اندرکاران ســاخت این سریال اعام 
کردند که اکثــر بازیگرانی که در فصل اول 
این سریال حضور داشــتند، دیگر در فصل 
دوم حضور نخواهند داشــت. پس از پخش 
مشخص گردید که مهران مدیری و ویشکا 
آســایش از بازیگران اصلــی این مجموعه 
کمدی هســتند و دیگر چهره هایی همچون 
سیما تیرانداز، گاره عباسی، محمد بحرانی 
و نیما شعبان نژاد، اندیشه فولادوند، احسان 
امانی، گاره دربندی، مرتضی زارع، شکیا 
ســماواتی، مرجان مومنــی، فرنوش نیک 
اندیش و حامد وکیلــی در آن حضور دارند. 
در این خصوص نیز همکاری مهران مدیری 
با هنرپیشــه هایی که وی با آن ها ســابقه 

همکاری ندارد، خود جای تعجب داشت.
مسئولیت تهیه کنندگی و کارگردانی دراکولا 
نیز برعهده خود مهران مدیری است. عاوه 
بر آن پیمان قاسم خانی طراحی و سرپرستی 
فیلمنامه را برعهده داشته و امیر برادران نیز 
در مقام نویســنده فیلمنامه این ســریال با 

مدیری همکاری می کند.
بــه گفته منتقدیــن ســریال در ابتدای راه 
خود دســت روی نقطه حساسی گذاشت که 
ســوژه نابی برای ســاخت یک سریال طنز 
بندی و  باشد، سایت های شرط  می توانست 
شــاخ های مجازی که این سایت ها را تبلیغ 

می کنند!
حیات وحش به بازیچه گرفته شده

اما طولی نکشــید که پس از پخش همان 
دو یا ســه قسمت ابتدایی موجی از انتقادات 
شــروع شــد که یکی از مهمترین آنها به 
اســتفاده از حیوانات وحشی در صحنه هایی 
از ســریال اشاره داشــت که فریاد اعتراض 
فعــالان حقوق حیوانات را بلند کرد. چرا که 
به عقیده آن ها همه حیوانات اســتفاده  شده 
در این مجموعه از جمله ببر، عقاب، تمساح، 
زرافه، کرکس، لامــا و… متعلق به حیات 
وحش هســتند و اســتفاده از آن  ها در یک 
سریال تلوزیونی می تواند به تشویق مردم به 
نگهداری از این حیوانات در منزل بینجامد!
دریافت مجوز استفاده از حیوانات در سریال

در مقابل اما شهاب  الدین منتظمی، مدیرکل 
دفتر مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: ما توقــع داریم وقتی 
از حیات وحش برای ســاخت یک ســریال 

اســتفاده می  شــود، هیچ  گونه نکته منفی 
در این خصوص به مخاطب مخابره نشــود 
و ماهیــت و مصداق حیــوان  آزاری در این 
ســریال وجود نداشته باشــد. در تیتراژ این 
سریال نیز تصریح شده است که مجوزهای 
قانونــی مربوط به اســتفاده از این حیوانات 
اخذ شــده اســت و ما از روابط عمومی این 
مجموعه درخواست کرده ایم که این مسئله 
را در بیانیه ای رسمی اعام کنند تا شائبه  ای 

در این زمینه ایجاد نشود.
دراکولاها علیه مهران مدیری

پس از این حواشــی احسان دهقان شیرازی 
در بخشــی از یادداشــت خود بر ســریال 
دراکولا بــا عنوان دراکولاهــا علیه مهران 
مدیری نوشــت: »در مورد حیــوان آزاری 
طبق جوابیه ســازمان محیط زیســت این 
ســریال چند ماه پیش برای فیلمبرداری از 
این گونه های جانوری تقاضای مجوز کرده 
و ســازمان محیط زیست هم مجوز را صادر 
کرده و فیلمبرداری با رعایت اصول لازم و با 
نظارت کارشناسان محیط زیست انجام شده. 
این مجوز در فضای مجازی هم منتشر شده 
اســت. اســتفاده از حیوانات و تجمات و 
نمایش آنها در این سریال مسلما بدون دلیل 
نبوده، هم نمونه واقعــی آن وجود دارد که 
به آن ارجاع شــود و هم خانه ای که تبدیل 
به باغ وحش شــده، خود زمینه ای ذهنی از 
شــخصیت های سریال به مخاطب می دهد. 
نشان دادن تجمات و حیوانات نه به معنی 
مبتذل بودن است و نه اصاً ایرادی دارد آن 

هم وقتی که بازنمایی واقعیتی باشد.«
او معتقد اســت: »دشــمنی ها با دراکولا با 
اولین متن معرفی ســریال پیش از انتشــار 
اولین قســمت آغاز شــد جایی که نامی از 
موسســه خیریه حامی کودکان کار برده شد 
که در واقع پولشویی می کند اما این موضوع 
چرا برای برخی گــران آمد و آن را فقط به 
یک خیریه اخیراً منحل شده مرتبط دانستند؟ 
آیا تنها یک موسسه خیریه در زمینه کودکان 
کار فعال بوده است و هیچ خیریه دیگری در 
این زمینه فعال نبوده و نیست؟ در حالی که 
آن موسسه نه به دلیل پولشویی و به دلیلی 
مسائل دیگری منحل شده چرا برخی اصرار 
دارند موضوع مورد بحث این ســریال را به 

آن خیریه مرتبط نشان می دهند؟«
صحنه های پر زرق و برق

انتقادات به این مجموعه به همین یک مورد 
ختم نشد و تجمات بیش از اندازه و دور از 
واقعیت و صحنه های پر زرق و برق دســت 

به دست هم داد تا نارضایتی ها را بیشتر نمود 
دهد. آرش پارســاپور، روزنامه نگار و منتقد 
پس از پخش ســه قســمت از این سریال 
نوشــت: »ســریال دراکولا نه مانند هیولا 
یک فرهــاد اصانی دارد کــه مانند کارت 
آس رو بشود و بتواند با بازی هنرمندانه اش 
ضعف های سریال را بپوشاند و نه تا به اینجا 
داستانی داشــته که بتوان به آن جذب شد. 
مدیری احتمالا فکر کرده تمام این ضعف ها 
زیر طراحی صحنه پر زرق و برق گم خواهند 
شد، طراحی صحنه شلوغی که هیچ ظرافتی 
در آن دیده نمی شود و قرار نیست با ریخت 
و پــاش از حیوانات نایاب گرفتــه تا گروه 
ارکستر و لباس ها و آرایش های غلیظ، کسی 

لذت ببرد.«
وی در بخش دیگری نوشــت: »ســریال 
اجتماعی- دراکــولا می خواهد یک طنــز 

سیاســی باشــد و تنها کاری که در این راه 
بلد اســت در این زمینه انجام دهد، دســت 
انداختــن و مســخره کــردن آقازاده ها و 
یک ســری آدم های کله گنــده در مراودات 
تجاری است. البته دست انداختن این افراد 
پتانســیل های زیادی دارد و به خودی خود 
بد نیست اما شوخی های تکراری و بی معنی 
در این کاراکترها، راه به جایی نمی برد. آنها 
دلشــان برای هیچکس نمی سوزد و عوضی 
هســتند، خب، این را فهمیدیم؛ بعدش چه 

آقای مدیری؟«
اعتراض به صحنه های مدلینگ

و امــا انتقاد اخیــر از برخــی صحنه های 
»دراکولا« نیز مهران مدیری و دیگر عوامل 
این ســریال را با چالشی جدید مواجه کرده 
اســت؛ جریانــی که با ارســال یک نامه ی 
انتقادی از دو هفته قبل آغاز و حالا متن آن 

رسانه ای شده است.
در ایــن نامه، نماینده ارشــاد با اســتناد به 
بندهایــی از قانون ســاماندهی مد و لباس، 
خواهان حذف برخی صحنه هــای تولید یا 
پخش شده از سریال »دراکولا« شده و آن ها 
را مغایر با دســتورالعمل شاخص های لباس 

دانسته است.
این درخواست طی نامه ای به ساترا )سازمان 
تنظیم مقــررات صوت و تصویــر فراگیر( 
پیگیری شده اســت؛ چراکه در حال حاضر 
انتشــار به تولیدات  مسئولیت صدور مجوز 
شــبکه نمایش خانگی، به این ســازمان و 

کارگزاری های آن واگذار شده است.
اما جزییات این اتفاق از این قرار اســت که 
مرضیه شــفاپور ـ دبیر کارگروه ساماندهی 

مد و لباس ارشــاد ـ در نامــه ای خطاب به 
تنظیــم مقررات  امامیان، رییس ســازمان 
صوت و تصویر فراگیر )ســاترا(، نســبت به 
برخی ســکانس های ســریال »دراکولا« با 
تصاویری از مدلینگ و مدل زنده، اعتراض 

کرده و خواهان حذف آنها شده است.
او در بخشــی از این نامه به ماده یک قانون 
ســاماندهی مــد و لباس مصــوب مجلس 
شورای اسامی اســتناد و تاکید کرده است 
که هرگونه نمایش زنــده لباس یا هرگونه 

استفاده از مدل زنده ممنوع است.
شفاپور همچنین به دستورالعمل  شاخص های 
لباس اشاره کرده و نوشته است که »استفاده 

از سربند یا توربان هم ممنوع است.«
باید این نکات در زمان صدور پروانه ساخت 

لحاظ می شد
در مقابل نیز معــاون کاربران و تنظیم گری 
اجتماعی سازمان تنظیم مقررات رسانه صوت 
و تصویر فراگیر )ســاترا( در گفت وگویی با 
ایسنا خاطرنشان کرد: انتقادهای مطرح شده 
درباره ســریال »دراکولا«، بیش از آنکه به 
ساترا مرتبط باشد، به عملکرد شورای پروانه 

تولید وزارت ارشاد برمی گردد.
علی ســعد، تصریح کرد: بــا توجه به تولید 
شــدن ســریال امــکان اصــاح چندانی 
وجود نداشــت ولی با این وجود در بازبینی 
کارگزاری محتوایی برخی از آنها رفع شدند. 
لذا اگرچه برخــی از این انتقادها مورد قبول 
اســت ولی باید این نــکات در زمان صدور 

پروانه ساخت لحاظ می شد.
حمله یا دفاع؟

 این نخســتین بار نیست که مهران مدیری 
به خاطر ساخت اثری ضعیف مورد انتقاد قرار 
می گیرد. به طور نمونه پیش از این او برای 
ساخت فیلم سینمایی »5 عصر« مورد انتقاد 

مخاطبان و کاربران قرار گرفته بود.
از کاربران در شــبکه های  هرچند برخــی 
مجازی معتقدند که مهران مدیری با ساخت 
چنین ســریالی اعتباری هنری چندین ساله 
خود را زیر ســوال برده است، اما در طرف 
مقابل، برخــی از کاربران به دفاع از مهران 
مدیــری و دراکولا پرداخته اند. این دســته 
معتقدند که مهران مدیری در این ســریال 
به نقد مشکات اجتماعی پرداخته است؛ از 
این رو گروهی به شــکل هدایت شده به او 
حمله می کنند. آنها می گویند که این سریال 
حتما قرار نیســت که بیننده را به خنده وادار 
کند، چرا که سریال در نقد مسائل اجتماعی 

ساخته شده است.



6
چهار شنبه1 اردیبهشت 1400/   سال سوم  /   شماره 914

Vol.3.No.914 / April .21.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

آزادسازی ۴۴ هکتار از حریم و بستر 
رودخانه های خراسان شمالی

رئیس کل دادگســتری خراسان شمالی 
از آزادســازی ۴۴ هکتار از حریم و بستر 

رودخانه های این استان خبر داد. 
به گزارش صبح امروز، حجت الإسام 
والمســلمین جعفری افزود: هر چند در 
مواقع بحران ها دستگاه قضایی به طور 
میدانی در تمامی عرصه ها و مناسبات، 
ورودی مؤثر و راهگشا داشت و توانست 
با جلب مشارکت دیگر بخش ها از جمله 
تشکل های مردم نهاد و  بسیج تمامی 

امکانات و ظرفیت ها مانند تشکیل هسته های جهادی تا حدود قابل توجهی به طور سازنده نقش 
آفرینی کند؛ با این وجود جلسات متعددی نیز  به منظور رفع درازمدت مشکات ساختاری و ایجاد 

تمهیدات مراقبتی جهت جلوگیری از تکرار این حوادث برگزار کرد.
به گزارش ایسنا وی افزود: قلع و قمع مستحدثات و رفع تصرفات از حریم و بستر رودخانه ها و 
جلوگیری از  تعرضات اشخاص از مهمترین اقدامات دستگاه قضایی بود که متعاقب این رویداها 

از همان ابتدا در دستور کار قرار گرفت.
جعفری با تبیین  نقش ســازنده و راهگشای دســتگاه قضایی در صیانت از حقوق عامه و حفظ 
و حراســت از حقوق بیت المال به ویژه در اراضی ملی و منابع طبیعی به وضعیت کمی و کیفی 
اقدامات انجام شده و مصادیق رفع تصرفات از حریم و بستر رودخانه های استان اشاره و تصریح  
کرد: در مجموع از ابتدای سال 13۹8 تا پایان سال 13۹۹ مقدار ۴۴ هکتار از اراضی واقع در حریم 
و بستر رودخانه های سطح استان رفع تصرف شد که 18 هکتار آن مربوط به سال گذشته است.

خراسان شمالی خشک ترین سال را طی ۳۰ 
سال گذشته تجربه می کند

معاون بهره بــرداری و حفاظت 
ای خراسان  منطقه  آب  شرکت 
متاسفانه خراسان  شمالی گفت: 
شمالی خشــک ترین سال خود 
را طی طی 30 گذشــته تجربه 

می کند. 
واســطه در گفت و گو با ایسنا، 
های  بارش  میــزان  اظهارکرد: 
انجام شده از مهرماه سال گذشته 
تا پایان فروردین ماه امسال 1۲8 

میلی متر بوده است.
وی افزود: این در حالی اســت که یکی از خشک ترین سال های خراسان شمالی طی 30 سال 
گذشته در سال 80-۷۹ بوده است که میزان بارش باران در آن سال به 1۴5 میلی متر رسیده بود.

واسطه ادامه داد: یکی از مهمترین دغدغه های امسال این استان کاهش شدید بارندگی ها است 
که بر روی منابع آب زیرزمینی اثرات بدی را خواهد گذاشت.

وی تاکیدکرد: میزان ورودی آب به سدهای استان از مهر ماه سال گذشته تا 31 فروردین امسال 
5۲ میلیون مترمکعب بوده این در حالی اســت که این میزان در مدت مشابه قبل تر از آن 10۲ 

میلیون متر مکعب بوده است.
این مقام مسئول تصریح کرد: در واقع میزان ورودی آب به مخازن سدهای این استان با کاهش 

50 درصدی مواجه است.
وی تاکیدکرد: در حال حاضر میزان آب موجود در مخزن ســدهای این استان1۲0 میلیون متر 

مکعب است که این مقدار در مدت مشابه سال گذشته 135 میلیون متر مکعب بوده است.
معاون بهره برداری و حفاظت شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی گفت: با توجه به افت شدید 

بارندگی ها انتظار می رود تا در بخش های مختلف صرفه جویی های لازم صورت گیرد.

کرونا بازار مرسولات الکترونیکی خراسان 
شمالی را پنج برابر افزایش داد

شمالی  خراســان  پست  مدیرکل 
گفــت: شــیوع کرونا پنــج برابر 
مرسولات انتقالی از استان را استان 
های دیگر کشــور در سال گذشته 
)۹۹( نســبت به ســال قبل از آن 

افزایش داد.
علی اکبر خانی روز س شــنبه در 
گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: در ســال حدود 1۲ هزار 
مرسوله اینترنتی از استان خراسان 
شمالی به سایر استان های کشور 
ارسال شد که این آمار در سال ۹8 

کمتر از دو هزار مرسوله بود.
وی اضافه کرد : همچنین وصول مرســولات پســتی اینترنتی از استان های دیگر در خراسان 
شــمالی نیز به دلیل شیوع ویروس کرونا در سال گذشته با رشــد ۶1 درصدی برخوردار شد به 
طوری که در این مدت ۹1 هزار مرسوله اینترنتی به استان وارد و توزیع شد که این آمار در سال 

۹8 حدود 5۷ هزار مرسوله بود.
مدیرکل شرکت پست خراسان شمالی دستورالعمل ستاد ملی کرونا با شعار در خانه بمانید را برای 
جلوگیری از ابتا به ویروس کرونا را دلیل اصلی رونق بازار مرســولات اینترنتی در سطح استان 

های کشور از جمله خراسان شمالی اعام کرد.
به گفته وی بیشــترین مرسولات اینترنتی دریافتی در استان برای سال گذشته مربوط به ارسال 
کتاب از نمایشگاه مجازی کتاب تهران بود که حدود 10 هزار مرسوله در این ارتباط وارد استان 

خراسان شمالی شد.
افزایش ۲3 درصدی جا به جایی مرسولات پستی  

مدیرکل پســت خراسان شمالی گفت: در ســال۹۹  تعداد یک میلیون و ۶۶1 هزار و ۷05 فقره 
مرسوله پستی در سطح استان جا به جا شد که در مقایسه با  مدت مشابه سال گذشته ۲3 درصد 

رشد داشته است.
خانی اظهار داشت: همچنین پست استان در شاخص ترافیک بسته و امانت در سال۹۹ با فراوانی 
18۶ هزار و 5۴5 فقره مرسوله نسبت به تعداد 100 هزار و 8۴3 فقره مدت مشابه سال ۹8 رشد 

حدود 85 درصدی را تجربه کرد.
وی افزود: در زمینه امانات و مرسولات خارجه نیز پست استان با ارسال تعداد ۲81 فقره مرسوله 

خارجه در سال۹۹ ، نسبت به مدت مشابه سال گذشته سه درصد رشد یافت.
خودپستچی گری ادارات دولتی درد مشترک پست 

مدیر کل پست استان خراسان شمالی با بیان اینکه دستگاه های اجرایی در شهرستان های استان 
با توجه به پتانسیل های موجود در پست باید برای برون سپاری خدمات اقدامات لازم را فراهم 

آورده و  ازخود پستچی گری خودداری کنند .
خانی  اظهار داشت: با توسعه خدمات پستی نیازی هر اداره و یا سازمان  به پستچی کاهش یافت 
و این ادارات می توانند با کمترین هزینه مرسولات خود را از طریق پست جابجا کنند و تجهیزات 

برای جابجایی این مرسولات نیز در شرکت پست استان وجود دارد.
وی گفت: در ســطح شهر و روستا در این استان توســط 8۹ واحد پستی خدمات قبول و توزیع 

مرسولات به صورت روزانه انجام می شود.
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شهردار مشهد در گفت و گوی اینستاگرامی با مردم مطرح کرد:

رونق ساخت و ساز به معنای شهرفروشی نیست
شــهردار مشــهد گفت: میزان دریافت پروانه 
ســاختمانی ۴8 درصد افزایش یافته است که 
بنده این کار را تراکم فروشــی و شهر فروشی 
نمی دانم زیرا طرح تفصیلی دارای مبانی است 

و رونق ساخت و ساز امری مشکل دار نیست
به گزارش صبح امــروز، محمدرضا کائی در 
گفت و گوی زنده اینســتاگرامی که از صفحه 
شــخصی اش منتشرشــد،  در خصوص پروژه 
کمربند جنوبی مشهد افزود: از چند منظر باید 
به موضوع نگاه کرد؛ اولا ضرورت های شــهر 
دارای ابعــاد مختلفی اســت و ضرورت های 
ترافیکی و زیست محیطی جدی است و عما 
تصمیم مــا باید ما بین ایــن دو موضوع قرار 
بگیرد. در روزهای ابتدایی کار نیز این مســاله 
مطرح شد که چگونه می توان این دو موضوع 

را به یکدیگر ارتباط داد.
شــهردار مشــهد بیان کرد: از شــورای دوم 
مطالعاتی بر روی ارتفاعات جنوبی آغاز شــده 
بود و قراردادی با بنیاد مســکن بسته شده بود 
و مقرر شــد کمربند جنوبی احداث شود سپس 
در ســال ۹۶ اعتراضات نسبت به این موضوع 
افزایش پیدا کرد و دادگســتری و دادستانی به 
موضوع ورود پیدا کردند تا به اعتراضات سمن 
ها رسیدگی کنند که این مجموعه عوامل سبب 

توقف پروژه شد.
کائی خاطرنشان کرد: بنده با پروژه ای نیمه 
کاره مواجه شدم که از یک طرف دغدغه های 
زیســت محیطی اجازه ادامه کار نمی داد و از 
طرف دیگر هزینه های زیادی برای پروژه شده 
بــود موضوع دیگر اینکه مــردم از کنار پروژه 
عبور می کردند و به طور کلی مردم مجموعه 
شــهرداری، دادســتانی و... را حاکمیت تلقی 
مــی کنند و معتقدند برای پروژه ای که صدها 
میلیارد تومان هزینه شده است باید فکری شود.
وی اضافه کرد: دغدغه های محیط زیستی ها 
درست اســت زیرا کوه ها تخریب شده بود و 
می توانست محرک توسعه باشد. از طرفی این 
موضوع مشابه اتفاقی در نیاوران و منطقه یک 
و سه تهران است که به جای تبدیل به تنفس 
گاه شهر به ســاختمان های بلند مرتبه مبدل 

شده است.
شهردار مشهد تصریح کرد: راه حل میانه برای 
این مســاله، مطالعات زیست محیطی است و 
مطالبق با نظر سمن ها مشاور طرح را انتخاب 
کردیم و قرار شد تا پایان مطالعات، هیچگونه 

اقدامی در این زمینه انجام نشــود. یک پروژه 
نیمه کاره وجود داشت که باید در اختیار مردم 
قرار می گرفت بنابراین بخش های ساخته شده 
یعنی کوه پــارک از انتهای دلاوران تا لادن را 
که با موضــوع اصلی منافات کامل ندارد را در 
اختیار مردم قــرار دادیم که حقوق آنان ضایع 
نشود در واقع اگر مطالعات زیست محیطی به 
این نتیجه برسد که کمربند جنوبی باید ساخته 

شود، ما چیزی را از دست نداده ایم.
وی ادامه داد: روز دوشــنبه در کمیسیون ماده 
پنــج با موضوع جنوب شــرق کــه با حضور 
نمایندگان و ســمن ها برگزار شــد ایده های 
خود را مطرح کردیم که باید جاده نیشــابور به 
کوشش خلج وصل شود که خوشبختانه با نظر 
مثبت کمیســیون ماده پنج مواجه شد و قرار 
است در همتا تصمیم گیری شود. در مجموع 
نمی توان با قاطعیت نسبت به اجرای کمربند 
جنوبی اظهار نظر کرد زیرا مســائل زیســت 

محیطی اولویت اول ما است.
شهردار مشهد در پاســخ به این سوال که آیا 
کمربند جنوبی ســاخته می شود یا خیر مطرح 
کرد: به عقیده بنده یک گزینه تعدیل شده در 
ضلع شــرق رخ می دهد امــا در ضلع غرب با 
توجه به طرح های بالا دست تصور نمی کنم 

کوه پارک دستخوش تغییرات شود.
به آینده کوه پارک هزار درصد خوشبین هستم

کائی با بیان اینکه هزار درصد خوشبین هستم 
که کوه پارک در آینده باقی خواهد ماند، اظهار 
کرد: بنده فضای کمســیون ماده پنج، شورای 
عالی شهرســازی و مطالعــات را می بینیم و 
حدس می زنم راهکارها در ضلع شــرق امتداد 
بزرگراه و در ضلع غرب تونلی باشد که نماز را 
به برونسی متصل می کند این مسائل حدس 
های بنده اســت و تا پایان مطالعات زیســت 
محیطی نمی توانــم نظر قطعی در این زمینه 

ارائه دهم.
وی در خصوص ۲۷ هزار میلیارد تومان پروژه 
در شــهر مشهد افزود: در حالی که پروژه های 
عمرانی سنگینی در شهر تهران وجود ندارد در 
شهر مشهد پروژه های عمرانی بزرگی همچون 
مترو وجود دارد که به چشم نمی آید؛ به عنوان 
مثال روز پنجشنبه قرار است عملیات اجرایی 
چند بخش مترو آغاز شــود که خط چهار یک 
نمونه آن ها اســت که از انتهای خواجه ربیع 
)مهر مادر( TBMآغــاز به کار خواهد کرد و از 

سمت شهرک شهید رجایی و ضلع شرقی نیز 
این اتفاق رخ خواهد داد که اهمیت زیادی دارد 
زیرا ماحصل آن اتصال دو نقطه کم برخوردار به 

یکدیگر و عبور از حرم مطهر است.
از پروژه بزرگ نمی ترسیم

شهردار مشهد بیان کرد: در حال حاضر اتصال 
شــهرک شــهید رجایی به رضویه در دست 
مطالعه اســت. این پروژه بسیار بزرگ است و 
هزینه میلیاردی خواهد داشــت. همچنین روز 
پنجشــنبه خط سه از انتهای الهیه آغاز خواهد 
شــد. همکاران بنده واقعــا دل بزرگی دارند و 
زمانــی که صحبت از احــداث یک پارک ۷0 
هکتاری می شود بدون اعتراض موافقت می 
کنند و این درحالی است که احداث پارک 80 
هکتاری بهار از شورای اول آغاز شده و اکنون 
50 درصد پیشرفت فیزیکی دارد اما پارک ۷8 
هکتاری جنگلی حدود یک سال آغاز و تا یک 
الی دو ماه آینده به اتمام می رســد. ما از پروژه 
بزرگ نمی ترسیم.کائی در واکنش به ادعای 
برخی مبنی بر تراکم فروشــی در شهر مشهد 
به جهت اجرای پروژه ها خاطرنشان کرد: اگر 
کسی کار نکند دو چیز در دستور کار قرار داده 
اســت اول اینکه کار نکردن را افتخار بداند در 
پخش زنــده افتتاح پارکینگ آزادی به کاهش 
۷8 درصدی میزان ساخت و ساز افتخار می شد 
و پروژه های بزرگ آنان فارغ از چند ایســتگاه 
مترو شــامل تعمیرات ماشــین آلات خدمات 
شهری می شد که واقعا ناراحت کننده است و 
فکر می کنم گزارش آقای شیرازی در شورای 
شهر مایه افتخار بود و دوستان در شهرسازی 
کارهای خوبی انجــام می دهند و الکترونیک 
کردن شــهروند سپاری جزو آرزوهای ما برای 
مقابله با فساد بود که محقق شد و مردم از آن 

اطاع ندارند.
رونق ساخت و ساز به معنای شهرفروشی 

نیست
وی اضافه کرد: یکی از اقدامت مهم دیگر آنان 
اجرای ظرفیت هــای معطل مانده طرح های 
بالادست اســت که میزان دریافت پروانه ۴8 
درصد افزایش یافته است بنده این کار را تراکم 
فروشــی و شهر فروشــی نمی دانم زیرا طرح 
تفصیلی دارای مبانی است و رونق ساخت و ساز 
امری مشــکل دار نیست ضمن اینکه بخشی 
زیادی از منابع ما ناشی از پیگیری های تکنیکی 
است. ما بالغ بر ۶ تا هفت هزار میلیارد تومان از 

دولت پول گرفته ایم در حالی که در گذشته به 
500 میلیارد تومان نمی رسید. اگر در سال اول 
بدهی ها را تصفیه نمی کردیم، نمی توانستیم 

پروژه های عمرانی را به سرانجام برسانیم.
شــهردار مشهد تصریح کرد: این موضوع چند 
ضلــع دارد؛ در پروژه های ســرمایه گذاری و 
مشارکتی حل مســاله کردند و سهم زیادی از 
سهم الشرکه ها که بالغ بر 30 پروژه بود قفل 
های آن باز شد و صرف آبادانی شهر شده است 
در همین راستا از زحمات آقای خواجه نائینی و 
حاتمی تشکر می کنم موضوع دوم این است 
که حق شهر مشهد از دولت گرفته شده است 
به عنوان مثال 50 ســال قبل یک کانتری 
ساخته شده بود که پول شهرداری را پرداخت 
نکرده بودند که پیگیری شد و نکته سوم اینکه 
ساخت و ساز در مشهد رونق پیدا کرده است که 
اگــر رخ نمی داد نمی دانم از نظر اجتماعی در 

چه وضعیتی قرار می گرفتیم.
کاهش معتادان در شهر سبب افزایش 

درآمد می شود
کائی در خصوص ســامانه فاش و حواشــی 
های مربوط به فرهنگســرای قرآن و عترت 
عنوان کرد: دو نگاه نسبت به مدیریت شهری 
وجود دارد؛ اول اینکه ما مسئول انجام خدمات 
شهری هستیم نگاه دوم که در کان شهر ها 
مطرح می شود این است که مدیریت شهری 
متولی همه چیزهای موجود در شــهر است و 
شورای باید شــورای شهر باشــد نه شورای 
شــهرداری. برند شهر مهم است اینکه مشهد 
تمیز و فاقد معتادان متجاهر و کودک کار باشد 
در روحیه مردم، سرمایه گذاران و زائرین تاثیر 
گذار است به نظر من کاهش معتادان در شهر 
سبب افزایش درآمد می شود.وی ادامه داد: در 
این زمینه مجتمع شوق زندگی که در گذشته 
فرهنگســرای قرآن و عترت بــوده را برنامه 
ریزی کرده ایم. ســازمان اجتماعی و فرهنگی 
در ســاختمانی در پارک بهار که منطقه سه و 
فرهنگ سرای قرآن و عترت نیز در آن مستقر 
بودند، قرار داشت. ما در نظر داریم بخش های 
خالی از ســکنه چهار راه دکتــری، تقی آباد و 
خیابان دانشگاه را توســعه فرهنگی دهیم به 
همین دلیل معاونــت اجتماعی فرهنگی را به 
ساختمان قدیم اتوبوســرانی در این محدوده 
منتقل کردیم. یکی از ضرورت ها ایجاد قرارگاه 
فرماندهی مقابله با آسیب های اجتماعی است 

به همین با دستگاه های متولی صحبت کردیم 
و خانم عابدین زاده برای این کار انتخاب شدند 
که دغدغه اجتماعــی دارند و کف خیابان کار 
کرده اند. ما الگو جدیدی برای دستگاه قضا در 
مجتمع شــوق زندگی ارائه کردیم که روز 1۴ 

رمضان افتتاح می شود.
شهردار مشــهد گفت: در دوره آقای منتظری 
توافق شده بود مکانی به دادسرای ناحیه هفت 
اختصــاص پیدا کند و ما نیز ســاختمانی را به 
دادگستری اجاره دادیم همچنین مجتمع شوق 

زندگی را نیز اجاره داده ایم.
کائی در خصوص شــعار یک حاشیه کمتر و 
صدها فرصت بیشــتر اظهار کرد: انتقاد های 
زیادی به ما می شــود که چرا تقاطع آزادگان 
را ســاختید و ما در پاســخ گفتیــم که تقاطع 
مصلی نیز در حال ســاخت است متاسفانه ما 
در شهرداری لال هستیم و نمی توانیم نکات 
خود را به خوبی اعــام کنیم. به عنوان مثال 
صدمتری سبب جدایی متن و حاشیه شده است 
و کار ما اتصال این دو به یکدیگر است و پروژه 
های مصلی، شهیدی حریری و ابوطالب در این 

راستا است.
شهرک شهید رجایی و باهنر چشم حاشیه 

شهر است
وی افزود: تمرکز ویژه ما شهرک شهید رجایی 
و باهنر است زیرا این منطقه چشم حاشیه شهر 
مشهد اســت و علت نرسیدن به نتیجه جدی 
در این محدوده وجود ذی نفعان جدی اســت. 
در اصل پس از خشکسالی دهه ۶0 در جنوب 
شرق کشور افراد اراضی آستان قدس را تصرف 
و بدون هیچگونه شــکل جدی شهر، اقدام به 
ســاخت خانه در این مکان می کنند و آستان 
قدس نیز برای حفاظــت از اراضی دیگر خود 
دیواری ایجاد می کند. خوشــبختانه با توافق 
اســتانداری و آستان قدس این دیوار که محل 
تجمع معتادان و زباله ها بود، برداشــته و ۲8۶ 
هکتار تعیین تکلیف شد. احداث پارک با رویکرد 
کســب و کار و توافق با آستان قدس و بزرگ 
مالــکان و انحراف ریل راه آهــن برای ایجاد 
ارتبــاط از جمله اقدامات مــا در این محدوده 
است. در این فضای ناامید کشوراین اقدام بسیار 
اهمیت دارد و زمانی که همه پای کار هستند 
باید کار کنیم.وی در پاســخ به این سوال که 
توصیه شما به شــهردار بعدی مشهد چیست، 

گفت: مشهد را دوست داشته باشید.

فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی 
زمین و مسکن خراسان رضوی در 
تشریح عملکرد یکسال گذشته این 
یگان گفت: در سال ۹۹ از ۹۶ قطعه 
زمین ملی به مساحت یک میلیون 
و ۶۶1 هزار مترمربع با ارزش هزار 
و 518 میلیارد و ۹۲ میلیون ریال در 

استان رفع تصرف شد. 
به گزارش صبح امروز، ســرهنگ 
بهرام خســروی با اعام این خبر 
افزود: از ایــن زمین های تصرف 
شــده ۲0 قطعه به مساحت بیش 
از 3۴ هکتــار و ارزش ۲۹۹ میلیارد 
و ۶۴۲ میلیون ریال مربوط به آمار 
اجرای احکام برای تصرفات و ۷۶ 
قطعه به مســاحت 131 هکتار و 

ارزش هزار و 1۲8 میلیارد و ۴50 میلیون ریال مربوط به رفع تصرفات فوری بوده است.
وی اظهار داشت: اراضی متصرف شده در 13 شهرستان شامل کاشمر، خواف، بردسکن، بجستان، نیشابور، باخرز، 

کات، قوچان، گناباد، تربت حیدریه، سبزوار، طرقبه شانیز و مشهد آزاد شده است.
فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن استان خراسان رضوی بیان کرد: بیشترین اراضی متصرفی 
مربوط به شهرســتان طرقبه شــاندیز به میزان ۲3 قطعه با گســتره بیش از 3۷ هکتار و ارزش ۷۲8 میلیارد و 
۷۹8 میلیون ریال بوده است.ســرهنگ خســروی همچنین به نقش مهم گزارش های مردمی در جلوگیری از 
تصرفات اراضی دولتی اشــاره و بیان کرد: گشــت حفاظت اراضی این اداره به صورت مستمر مشغول بازدید از 
حوزه استحفاظی بوده و با هرگونه تصرف اراضی ملی به شدت برخورد می کند.وی افزود: شهروندان می توانند 
در صورت مشــاهده هرگونه تخلف و زمین خواری با شماره تلفن ثابت 0513۷۶501۷۹ و سامانه تلفن گویای 
۴ رقمی 1۶5۶ تماس گرفته و هرگونه دخل و تصرف و یا تعرض و دخالت در اراضی ملی و دولتی را به یگان 

حفاظت اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی اعام کنند. 

معــاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری 
مشهد از پایان عملیات حفاری ضلع شرقی خط سه 

قطار شهری مشهد تا دی ماه سال جاری خبرداد. 
خلیل الله کاظمی در حاشیه بازدید از پروژه خط سه 
قطار شهری به همراه شهردار مشهد، اظهار کرد: خط 
سه قطار شهری مشهد از انتهای خیابان سیدی آغاز 

می شود و دپوی انتهایی آن خیابان امیریه است.
وی ادامــه داد: در حال حاضر تی. بی. ام )دســتگاه 
حفاری( خط سه قطارشهری را به خط چهار منتقل 
کردیم و شــرایط به گونه ای است که به دلیل شنی 
بودن خاک امکان حفاری به صورت ان. ای. تی. ام 

)روش نیروی کارگری( است، زمینی را آماده کرده ایم و همزمان با انجام عملیات حفاری خط سه در ضلع شرقی 
را در منطقه ســیدی از این نقطه نیز در طی چند روز آیِنده عملیات حفاری را به صورت ان. ای. تی. ام انجام 
خواهیم داد.معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد بیان کرد: عملیات حفاری ما در خط سه در 
ضلع شرقی تا دی ماه سال جاری به اتمام خواهد رسید.کاظمی تاکید کرد: فعالیت ها برای بهره برداری از 5.5 
کیلومتر از خط سه قطار شهری حدفاصل میدان شهدا تا پایانه امام رضا)ع( در شش جبهه در حال انجام است.

پیشرفت فیزیکی 8۰ درصدی پروژه بوستان مهریز 
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــهرداری مشهد از پیشرفت فیزیکی 80 درصدی پروژه بوستان مهریز 

خبر داد. 
خلیل الله کاظمی در این خصوص افزود: با توجه به اینکه برداشته شدن دیوار حائل خیابان مهریز درخواست سی 

ساله مردم بود، احداث پارک پنج هکتاری با اعتبار سی میلیارد تومان اول آبان ماه ۹۹در این منطقه آغاز شد.
وی اضافه کرد: در کنار این موضوع ، فضای ســبز این محدوده شهری نیز نزدیک به صفر است؛ لذا بر اساس 
توافقی که بین آستان قدس و شهرداری مشهد برای برداشته شدن دیوار حائل انجام شده است، پارک خانواده 
آماده و در نهایت با ایجاد پارک کشاورزی شهری در محلی نزدیک به این پارک، زمینه ایجاد رونق در محله و 

کسب وکار در این محدوده شهری فراهم می شود.
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد ادامه داد: بوستان 5 هکتاری )مهریز( توسط سازمان عمران 

شهرداری مشهد با برنامه زمانبدی 180 روز تا پایان اردیبهشت به بهره برداری خواهد رسید. ی 
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غیبت های مشکوک کاپیتان
پاسـور و کاپیتـان تیـم ملـی والیبـال بـا وجـود حضـور در ایـران در تمرینـات گروهـی حضـور 
پیـدا نمی کند.بـه گـزارش فـارس، اردوی آماده سـازی تیـم ملـی والیبـال ایـران بـرای حضـور 
در رقابت هـای لیـگ ملت هـا و المپیـک توکـوی درحـال برگـزاری اسـت. بـا توجـه بـه شـرایط 
کرونایـی حاکـم در کشـور هـر هفتـه از بازیکنان تسـت گرفته می شـود. در روزهای گذشـته طبق 
برنامه ریـزی قبلـی از بازیکنـان تسـت گیری شـد و در نهایـت تسـت کرونـای محمدطاهـر وادی، 
پاسـور تیـم ملـی مثبـت اعـام شـد.به این ترتیـب علـی رمضانی، تنهـا پاسـور حاضـر در اردوی 
تیـم ملـی بـود کـه کادر فنـی تیم ملی تصمیـم گرفت از رسـول نجفی بـرای حضـور در اردوهای 
دعـوت کـرد. نکتـه جالـب توجـه اینکه سـعید معروف، پاسـور و کاپیتـان تیم ملـی والیبـال ایران 
همزمـان بـا بردیـا سـعادت وارد ایران شـد، اما سـعادت چنـد روزی اسـت کـه در اردوی تیم ملی 
حاضـر شـده و معـروف بـه گفته اعضـای کادر فنـی تیم ملـی همچنان مشـغول ریکاوری اسـت.
پیـش از ایـن گفتـه می شـد کـه بـا حضـور آلکنـو در تمرینـات، سـعید معروف هـم به جمع سـایر 
نفـرات اضافـه خواهـد شـد، امـا ایـن اتفاق هـم رخ نداد تـا غیبت هـای کاپیتـان در تمرینـات تیم 
ملـی مشـکوک شـود. پـس از حضور سـرمربی تیم ملـی در ایران مقرر شـد تا وی جلسـه آناینی 
لژیونرهـای کشـورمان از جملـه میـاد عبادی پور و سـید محمد موسـوی داشـته باشـد، امـا نکته 
عجیـب ماجـرا ایـن بـود کـه آلکنو با معـروف کـه در ایران اسـت هم جلسـه آناین برگـزار کرد!
بـا توجـه بـه اینکـه غیبت هـای کاپیتـان در اردوی تیـم ملـی کمـی مشـکوک شـده اسـت، امیر 
خوش خبـر، سرپرسـت تیـم ملـی در ایـن خصـوص اظهار داشـت: سـعید معـروف مشـغول انجام 
کارهـای فیزیوتراپـی زیـر نظـر سـیامک افـروزی خـارج از فدراسـیون اسـت. آلکنـو شـخصاً این 
فرصـت را بـه معـروف داده، امـا دربـاره زمـان و حضور معـروف در اردوهـا تصمیم گیـری خواهیم 

. د کر
موضـوع دیگـری کـه در ایـن بین باید به آن اشـاره کرد این اسـت کـه معروف به عنـوان کاپیتان 
و الگـوی بازیکنـان جوان تـر بهتـر اسـت حتی رونـد درمانـی اش را هـم در قالـب اردوی تیم ملی 
سـپری کنـد؛ در غیـر اینصـورت بایـد گفـت یا مشـکل چیزی غیـر از روایتی اسـت که مسـئولان 
اعـام می کننـد. همچنیـن حتـی اگـر اظهـارات اعضـای کادر فنی درسـت باشـد بازهـم معروف 
موظـف اسـت بـه عنـوان بزرگتـر و کاپیتان هرچه زودتر خود را به جمع سـایر ملی پوشـان برسـاند 
و تافتـه جـدا بافتـه نباشـد.جواد کریمـی، دیگـر پاسـور تیـم ملـی والیبـال ایـران هـم تا چنـد روز 
پیـش درگیـر مسـابقات باشـگاهی خـود در لیـگ بلژیک بـود و به تازگـی وارد ایران شـد. با توجه 
بـه اینکـه او حـدود یـک سـال در ایران نبود مدتـی را اسـتراحت خواهد کرد و پس از تسـت  دادن 
می توانـد وارد اردو شـود. در اداور گذشـته امیرمحمـد فاحت خـواه پاسـوری بـود کـه معمـولًا بـه 
اردوی تیـم ملـی دعـوت می شـد، امـا ایـن  بـار اینگونـه نشـد و آلکنـو در شـرایطی که بـا کمبود 

پاسـور روبـرو بود از رسـول نجفـی برای حضـور در اردو دعـوت کرد.

واکنش باشگاه پرسپولیس به واریز 8 
میلیارد پول از سوی کارگزار

باشـگاه پرسـپولیس دریافـت مبلـغ هشـت میلیـارد تومـان از کارگزار خـود را تکذیـب کرد.
بـه گـزارش خبرگـزاری فـارس، سـاعاتی پیش خبـری مبنی بـر واریـز مبلغ هشـت میلیارد 
تومـان بـه حسـاب باشـگاه پرسـپولیس از سـوی برخـی رسـانه ها منتشـر شـد امـا مدیـران 

پرسـپولیس از دریافـت چنیـن پولـی ابـراز بی خبـری کردند.
قـرار بـود کل ایـن رقم تا پایان هفته در حسـاب پرسـپولیس بنشـیند اما هنـوز چنین اتفاقی 

رخ نداده و انتشـار چنین خبری، مدیران باشـگاه پرسـپولیس را متعجب کرده اسـت.

511اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و اماک حوزه ثبت ملک بجستان

و  اراضـی  ثبتـی  وضعیـت  تکلیـف  تعییـن  قانـون  موضـوع  هیـات 
رسـمی سـند  فاقـد  سـاختمانهای 

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی .نظر 
بـه دسـتور مـواد 1و3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی واراضـی 
رای  وبرابـر   13۹0/۹/۲0 مصـوب  رسـمی  سـند  فاقـد  وسـاختمانهای 
اول  هیـات   13۹۹/1۲/3 مـورخ    13۹۹۶030۶0۲0000188 شـماره 
موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر درواحـد ثبتـی حـوزه ثبـت 
ملـک بجسـتان تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی آقـای عبـاس 
حسـین نژاد  به شناسـنامه شـماره 1۹3 کد ملی 5۶۲۹۷85۶80  صادره  
بجسـتان  فرزند  محمد حسـین  درششـدانگ  یکباب  منزل مسـکونی 
بـه مسـاحت 1۶0/۷5 مترمربـع قسـمتی از پـاک ثبتـی۷۶ فرعـی از۲ 
- اصلـی  واقـع دربخـش دوگنابـاد  خریـداری  مـع الواسـطه  از محـل 
مالکیـت  آقـای احمـد عسـکرزاده بجسـتانی حـوزه ثبت ملک بجسـتان 
بـه آدرس بجسـتان ٪ خ  امـام خمینـی )ره( - امـام خمینـی۴  پـاک 
 ـ  محـرز گردیـده اسـت . لذا بـه موجب مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیف   5
وضعیـت ثبتی اراضی وسـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 آیین 
نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در نوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریـق ایـن 
روزنامه ومحلی /کثیرالانتشـار در شـهرها ودر روسـتاهارای هیات الصاق 
تـا درصورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه ارای اعـام شـده اعتراض داشـته 
باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی و درروسـتاها از تاریـخ الصاق 
در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محل وقـوع ملک 
تسـلیم ورسـید اخـذ نماینـد . معتـرض بایـد ظـرف یـک مـاه از تاریـخ 
تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه اداره ثبت محـل تحویل دهد که 
درایـن صـورت اقدامات ثبـت موکول به ارائـه حکم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتیکـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یـا معتـرض 
، گواهـی دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل ارائـه نکنـد اداره ثبـت 
مبـادرت بـه صدور سـند مالکیـت می نماید و صـدور سـند مالکیت مانع 

از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت .
دوم:  نوبـت  انتشـار  تاریـخ   .1۴00/1/1۶ اول:  نوبـت  انتشـار  تاریـخ   

1۴00/۲ /1
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واماک بجستان

511/2هیـات موضوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای 
فاقد سـند رسمی)1/7(

آگهـی موضـوع ماده 3 قانـون وماده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی وسـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر یـه 
دسـتورمواد1 و3 وقانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضی وسـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مصـوب 13۹0/0۹/۲0 و برابـر رای شـماره هـای 
13۹۹۶030۶0050101۴0 مـورخ ۹۹/1۲/۲5 هیـات اول موضـوع ماده 
یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتـی نیشـابور تصرفـات مالکانه و 
بامعـارض موسسـه غیـر تجـاری فرهنگـی الزهراء نیشـابور نسـبت به 
ششـدانگ یـک بـاب سـاختمان  بـه مسـاحت 351 مترمربـع از پـاک 
شـماره 55 فرعـی از 10۴ اصلـی واقـع دراراضـی نگارسـتان بخـش 1۲ 
حـوزه ثبـت ملـک نیشـابور خریـداری ازمالکیـن رسـمی غامحسـین 
شـریف نـژاد ، عبـاس ترقـی و محمـد علـی زردسـت محـرز گردیـده 
اسـت. لـذا بموجـب مـاده 3 قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی 
و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی و مـاده 13 آئیـن نامـه مربوطـه این 
آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریـق ایـن روزنامـه و محلی 

کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تا در 
صورتیکـه اشـخاص ذینفـع به آرای اعام شـده اعتراض داشـته باشـند 
بایـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهی و در روسـتاها از تاریخ الصاق در محل 
تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و 
رسـید اخـذ نماینـد . معترض بایـد ظرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض مبـادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل نماید 
و گواهـی تقدیـم دادخواسـت را بـه اداره ثبـت محل تحویـل دهد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول بـه ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض درمهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض 
گواهـی تقدیـم دادخوسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره 
ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت می نمایـد و صدور سـند مالکیت 
مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت . م الـف:1۴00/۴۹۷ - تاریخ 
انتشـار نوبـت اول:1۴00/01/1۷ تاریخ انتشـار نوبـت دوم:1۴00/0۲/01

اسناد و اماک نیشابور    

511/3هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی)1/8(  

آگهـی موضـوع ماده 3 قانـون وماده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی وسـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی نظـر یـه 
دسـتورمواد1 و3 وقانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضی وسـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مصـوب 13۹0/0۹/۲0 و برابـر رای شـماره هـای 
موضـوع  اول  هیـات   ۹۹/1۲/۲5 مـورخ   13۹۹۶030۶005010133
مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتـی نیشـابور تصرفـات 
مالکانـه و بامعـارض آقـای علـی بوژآبـادی نسـبت به ششـدانگ یک 
بـاب سـاختمان  بـه مسـاحت 1۴8/05 مترمربـع از پـاک شـماره ۲۲۹ 
اصلـی واقـع دراراضـی بیـرم آبـاد بخـش ۲ حـوزه ثبـت ملـک نیشـابور 
خریـداری ازمالـک رسـمی آقـای عیسـی خاکسـاری محـرز گردیـده 
اسـت. لـذا بموجـب مـاده 3 قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی 
و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی و مـاده 13 آئیـن نامـه مربوطـه این 
آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریـق ایـن روزنامـه و محلی 
کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تا در 
صورتیکـه اشـخاص ذینفـع به آرای اعام شـده اعتراض داشـته باشـند 
بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در 
محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملـک 
تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد . معتـرض بایـد ظـرف مـدت یـک مـاه از 
تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت را به اداره ثبـت محل تحویل 
دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبت موکـول بـه ارائه حکـم قطعی 
دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض درمهلـت قانونی واصـل نگردد 
یـا معتـرض گواهـی تقدیم دادخوسـت بـه دادگاه عمومی محـل را ارائه 
نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیت مـی نمایـد و صدور 

سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت . 
نوبـت  انتشـار  تاریـخ  اول:1۴00/01/1۷  نوبـت  انتشـار  تاریـخ 

 1۴00 /0۲ /01 دوم:
علی امینی- رئیس ثبت اسناد و اماک نیشابور     

      
مفقودی

تیـپ  موتـور  تکتـاز  سیسـتم  سـیکلت  موتـور  سـبز  بـرگ  و  سـند 
پـاک شـماره  بـه   13۹0 مـدل    HARTFORDTK1۲5 

  ۷۲118 - ۷۶5  شـماره موتور NEJ**1۲5A05001۴۶۷ و شـماره تنه 
 NEJ**1۲5A۹00۲۷0۴ مربـوط به امیرحسـین حسـنی فدردی مفقود 

گردیـده و از درجه اعتبار سـاقط می باشـد.

کمالوند:با تاکتیک ویژه مقابل الدحیل بازی می کنیم

گلزنی 4 بازیکن نشاندهنده تنوع تاکتیکی استقلال است
مدیرفنـی تیـم فوتبـال اسـتقال گفـت: مـا 
در ۲ بـازی قبلـی تغییـر تاکتیـک و سیسـتم 
داشـتیم و یقینـا فـردا هم بـا تاکتیکـی ویژه 

مقابـل الدحیـل بـازی می کنیـم.
در  کمالونـد  فـراز  فـارس،  گـزارش  بـه 
نشسـت خبـری پیـش از دیـدار اسـتقال و 
الدحیـل قطـر اظهـار داشـت: جـا دارد قبـل 
از آغـاز صحبت هایـم بابـت ایـن تاخیـر چند 
 دقیقـه ای جهت حضـور در اینجا، عذرخواهی

 کنم.
وی افـزود: بـازی فـردای مـا برابـر الدحیل، 
بـازی بسـیار سـختی اسـت. تیـم الدحیـل 
دارد  اسـت کـه سـازماندهی خوبـی  تیمـی 
و مـا آن هـا را بـه خوبـی آنالیـز کرده ایـم. 
بازی هـای آن هـا در قطـر و اینجـا را مـورد 
بررسـی قـرار داده ایـم. خودمان را بـرای این 
بـازی مهـم آمـاده کرده ایـم. اینطـور به نظر 

می رسـد کـه برنـده بـازی فـردا می توانـد تا 
حـدود زیـادی خیال خـود را از صعـود راحت 
کند.مدیرفنـی اسـتقال تصریـح کـرد: ما به 
دنبـال این هسـتیم تـا یک ثبات خـوب پیدا 
کنیـم و با تمـام وجودمـان، با قلبمـان برای 
می کنیـم  تـاش  میلیونـی خـود  هـواداران 
تـا بـاز هـم بـه موفقیـت برسـیم. مـا بـازی 
بـه بـازی پیـش می رویـم و الان هـم تمـام 
تمرکزمـان روی بازی فردا اسـت و امیدوارم 
پیـروز بـازی فـردا هـم مـا باشـیم. مـا در ۲ 
بـازی قبلی تغییر تاکتیک و سیسـتم داشـتیم 
و یقینـا فـردا هـم بـا تاکتیکـی ویـژه بـازی 
می کنیـم.وی در پاسـخ بـه سـوالی دربـاره 
گلزنـی  در  اسـتقال  تاکتیک هـای  تنـوع 
و تعـدد نفـرات گلـزن اسـتقال، گفـت: مـا 
در اسـتقال بازیکنـان خـوب و بـا کیفیتـی 
داریـم و همانطـور که اشـاره کردیـد وقتی ۴ 

بازیکـن در ۲ بـازی یـک تورنمنـت، هریک 
۲ گل زده انـد، نشـان دهنـده تنـوع تاکتیکی 
آن تیـم اسـت. ایـن موضـوع دسـت مـا را 
بـاز گذاشـته تـا بـه شـکلی طراحـی کنیـم 
کـه یـک یـا دو بازیکن خـاص مـورد هدف 
نباشـند و بـا توجه بـه تنوع تاکتیکـی تیم ما، 
هـر بازیکنـی می توانـد در موقعیـت گلزنـی 

قـرار بگیـرد و گل بزنـد.
کمالونـد در پاسـخ بـه سـوالی دربـاره غیبت 
خبـری،  نشسـت  ایـن  در  مجیـدی  فرهـاد 
اظهـار داشـت: در هـر صـورت آنچـه که ما 
در اینجـا مطـرح می کنیـم، تفکـرات آقـای 
مجیـدی اسـت و ایشـان به عنوان سـرمربی 
تیـم مسـائل را بیـان می کنـد و آنچـه هـم 
کـه مـا مطـرح کردیـم، مسـائلی اسـت کـه 
در ذهـن سـرمربی ماسـت. فرهـاد مجیـدی 
بـه واسـطه حضـور چندیـن سـاله در لیـگ 

قهرمانـان آسـیا به عنـوان بازیکـن و مربی، 
کامـا به این فضای مسـابقات اشـراف دارد 

و ایـن بـه مـا خیلـی کمـک می کنـد.
سرمربی الدحیل: به ثمر رساندن 8 گل در 

دو بازی نشان از قدرت استقلال است
سـرمربی الدحیل پیـش از دیدار با اسـتقال 
گفـت: اسـتقال در دو بـازی اخیـر خـود در 
لیـگ قهرمانـان آسـیا 8 گل به ثمر رسـانده 

و ایـن نشـان از قـدرت تیم ایرانی اسـت.
صبـری لموشـی سـرمربی الدحیـل قطـر در 
نشسـت خبـری ایـن بـازی گفت: اسـتقال 
در دو بـازی اخیـر خـود در لیـگ قهرمانـان 
آسـیا 8 گل بـه ثمـر رسـانده و این نشـان از 
قـدرت تیـم ایرانی اسـت. باید در ایـن بازی 
در اوج آمادگـی و تمرکـز باشـیم. دو بـازی 
متوالـی مقابل صدرنشـین گـروه داریم و این 

باعـث خسـتگی هـر دو تیـم خواهد شـد.

مقابـل  اسـتقال  آخـر  بـازی  افـزود:  وی 
الشـرطه سـبک بـازی ایـن تیـم را بـه مـا 
ابتـدای  از  نشـان نـداد چـون تیـم عراقـی 
بـازی 10 نفـره و این به نفع اسـتقال شـد. 
البتـه ایـن را بگویم کـه تیم ایرانـی قدرتش 
را در ایـن بـازی نشـان داد و اکنـون بـا ۶ 

امتیـاز صدرنشـین اسـت.
سـرمربی الدحیـل ادامه داد: در بازی گذشـته 
از  را  زیـادی  فرصت هـای  الاهلـی  مقابـل 
دسـت دادیـم و در نهایـت در ثانیـه هـای 
پایانـی بـازی را بـا تسـاوی از دسـت دادیم. 
هـای  ثانیـه  در  موفـق شـد  السـومه  عمـر 
پایانـی  از اشـتباهات مـا اسـتفاده کند و گل 
تسـاوی را بـه ثمـر رسـاند. در بـازی فـردا 
مقابـل اسـتقال نباید اشـتباهات بای قبل را 
مرتکـب شـویم و از فرصـت هایمـان نهایت 

اسـتفاده را کنیـم.
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

۰91۵۰۰۰۰۳98
مهسا داورنیا

گزارش های ورزشــی را هم در روزنامه و سایت بگذارید لطفا، مثا گزارش هایی از تحلیل لیگ 
قهرمانان آسیا و مقدماتی جام جهانی تهیه  کنید.

۰9۳۶۰۰۰۰۵8۷
علی کامیاب

تا کنون یک میلیون دوز واکسن وارد شده که کا 500هزار نفر را می شود واکسینه کرد، با یک 
حساب سرانگشتی ۲5سال دیگر )اگر زنده باشیم( واکسن به ما هم می رسد.

۰9۰1۰۰۰۰۵21
فاطمه نوری

در طول یک ســال و سه ماهی که کرونا وارد کشور شــده و مشکات مردم را چند برابر کرده 
اســت، مشــکات روانی زیادی برای خانواده ها به وجود آمده لطفا مطالب روانشناسی در این 
باره را منتشــر کنید و با کارشناســان مربوطه گفت وگو کنید شــاید بخشی از آسیب های روانی 

مردم حل شود.

۰91۵۰۰۰۰۷49
عبدالله هاشمی

با یک ســوم کردن نیروهای اداره ها باعث می شوند که تجمع مردم در ادارات بیشتر و صف های 
طولانی ایجاد شود! این چه پروتکلی است؟

گنه کرد در بلخ آمپول زنی!
ـــر  ـــی و تطهی ـــان آبادان ـــن پاکبان ـــرقت واکس ـــوک س ـــوز در ش ـــا هن ـــر م ـــت ام حقیق
ـــه  ـــد ک ـــته ای ـــه نشس ـــد چ ـــدا درآم ـــه ن ـــم ک ـــی  بودی ـــالان( تهران ـــدگان ) غس کنن
ـــدادی از  ـــد و تع ـــرج دادن ـــه خ ـــی ب ـــر نمای ـــتان هن ـــم دوس ـــان ه ـــت خودت در ولای
مســـئولان شـــهرداری علـــی آبـــاد کتـــول در یـــک اقـــدام خداپســـندانه مانـــع از 
ـــل از  ـــد و قب ـــت دارن ـــان قیم ـــدا توم ـــه خ ـــدند ک ـــی ش ـــن های ـــت واکس ـــدر رف ه
ـــد!    ـــال کردن ـــا را ح ـــن ه ـــتان واکس ـــد، دوس ـــن بیفتن ـــا از ده ـــن ه ـــه واکس اینک
ـــن  ـــق واکس ـــرای تزری ـــان ب ـــل آن ـــدم تمای ـــان و ع ـــراف پاکبان ـــه انص ـــه ب »باتوج
ـــرای  ـــا ب ـــن ه ـــم واکس ـــم گرفتی ـــرود، تصمی ـــدر ن ـــن ه ـــه واکس ـــرای اینک ـــا ب کرون

ـــد( ـــل از جرای ـــه نق ـــود!«  ) ب ـــتفاده ش ـــر اس ـــراد دیگ اف
ـــت  ـــای دس ـــه ه ـــا مال ـــد ب ـــاش کردن ـــده ای ت ـــه ع ـــود ک ـــرا ب ـــن ماج ـــد از ای بع
ـــل کار  ـــد ای دل غاف ـــه دیدن ـــد ک ـــتمالی کنن ـــرا را ماس ـــدان، ماج ـــوی نعلبن ـــاز ک س
ـــط  ـــت و فق ـــده اس ـــم در نوردی ـــا را ه ـــوی مرزه ـــر آن س ـــت و خب ـــته اس از کار گذش

ـــت! ـــده اس ـــاع مان ـــی اط ـــتان ب ـــیرازی از داس ـــظ ش ـــه حاف خواج
البتـــه ایـــن مالـــه کشـــی تنهـــا مختـــص علـــی آبـــاد کتـــول نبـــود و مدیـــران 
شـــهری از جملـــه شـــهردار آبـــادان هـــم در تـــاش بودنـــد تـــا اقـــدام خـــود را 
ـــام  ـــده و ام ـــه بن ـــد ک ـــن بودن ـــان ای ـــان خواه ـــدند »پاکبان ـــی ش ـــد و مدع ـــه کنن توجی
ـــن  ـــا ای ـــل از آن ه ـــم قب ـــر بودی ـــم حاض ـــه در مراس ـــادان ک ـــتان آب ـــه شهرس جمع
ـــادان در  ـــهردار آب ـــت و ش ـــتان نیس ـــه داس ـــه هم ـــم!« البت ـــت کنی ـــن را دریاف واکس
ـــد  ـــینوفارم تردی ـــن س ـــت واکس ـــان در دریاف ـــی پاکبان ـــد: »برخ ـــه فرمودن ـــه افاض ادام
ـــود...  ـــن ب ـــن واکس ـــودن ای ـــناخته ب ـــان ناش ـــرس آن ـــت ت ـــتند و عل ـــترس داش و اس
ـــد و  ـــار تردی ـــینوفارم دچ ـــن س ـــق واکس ـــه تزری ـــبت ب ـــور نس ـــر کش ـــان سراس پاکبان

ـــتند!« ـــترس هس اس
ـــت  ـــن وارد مملک ـــزار دوز واکس ـــط 500 ه ـــون فق ـــه تاکن ـــا ک ـــال از آنج ـــی ای ح عل
ـــر  ـــه نظ ـــم ب ـــراغ داری ـــران س ـــی مدی ـــه از برخ ـــینه ای ک ـــه پیش ـــه ب ـــا توج ـــده و ب ش
ـــوف  ـــیوه مال ـــود و ش ـــم معه ـــه رس ـــذا ب ـــر دراز دارد! فل ـــه س ـــن قص ـــد ای ـــی رس م
ـــردد  ـــی گ ـــه م ـــور ارائ ـــیون در کش ـــت واکسیناس ـــوص مدیری ـــنهاد در خص ـــد پیش چن

ـــت الله: ـــی برک عل
ـــادان  ـــهردار آب ـــوده ش ـــه فرم ـــه ب ـــا ک ـــئول: از آنج ـــک مس ـــن ی ـــر واکس ـــف( ه ال
ـــنهاد  ـــتند، پیش ـــد هس ـــار تردی ـــن دچ ـــق واکس ـــان در تزری ـــده ای از پاکبان ـــوز ع هن
ـــئول   ـــک مس ـــدف،  ی ـــای ه ـــروه ه ـــراد گ ـــن اف ـــدام از ای ـــر ک ـــراه ه ـــود هم ـــی ش م
ـــتر  ـــر بیش ـــان خاط ـــاد اطمین ـــت ایج ـــوان جه ـــی ت ـــی م ـــد! حت ـــن بزن ـــم واکس ه
ـــدا  ـــور پی ـــود حض ـــواده خ ـــراه خان ـــئولین، هم ـــه مس ـــرد ک ـــزی ک ـــه ری ـــوری برنام ط

ـــزد! ـــتر بری ـــان بیش ـــرس پاکبان ـــا ت ـــد ت ـــن بزنن ـــی واکس ـــد و خانوادگ کنن
ب( اســـتفاده از ادبیـــات کودکانـــه: در همیـــن راســـتا و بـــه منظـــور جلوگیـــری از 
ـــق  ـــئولین در تزری ـــردد مس ـــی گ ـــنهاد م ـــیون، پیش ـــی از واکسناس ـــرس ناش ـــات ت تبع
ـــش  ـــر نی ـــه نظی ـــات کودکان ـــی و ادبی ـــای روان ـــیوه ه ـــود از  ش ـــدان خ ـــن فرزن واکس
ـــود!  ـــان ش ـــرای پاکبان ـــزه ب ـــاد انگی ـــا ایج ـــد ت ـــتفاده کنن ـــه اس ـــا گاز پروان ـــور ی زنب
ـــواد  ـــی خ ـــه م ـــن ... الان پروان ـــگا ک ـــو ... نی ـــن عم ـــگا ک ـــات: نی ـــن جم ـــر ای نظی
ـــراش  ـــورا ... ب ـــورا ... ه ـــام .... ه ـــه تم ـــک دو س ـــه... ی ـــش بزن ـــرمو نی ـــت پس دس

ـــن... ـــت بزنی دس
ـــه  ـــل ک ـــد... بی ـــدا کنی ـــان پی ـــا را خودت ـــیوه ه ـــوارد و ش ـــایر م ـــوارد: س ـــایر م پ( س

ـــت! ـــورده اس ـــان نخ ـــه کمرت ب

پیام های مردم

یادگار عصر ساسانیان؛

 »اویی« در دل زمین
ما  همه ی   / هانیه سادات جوشــنی 
شــهر کاشــان را با گاب گیری معروفش، 
حمام فین و خانه های تاریخی می شناســیم 
و این شــهر را سراســر مملو از زیبایی های 
طبیعــی می دانیم، اما آیــا تا به حال به این 
فکر کرده اید که این شــهر تاریخی و زیبای 
ایرانی ممکن اســت دارای جاذبه ای عجیب 
و حیرت انگیز نیز باشد که شما را به فکری 

عمیق فرو ببرد؟
راهی سفر می  شــویم، رد پای تمدن ایران، 
زمین را گرفته است. روانه ی تپه های سیلک 
می شــویم که راوی تاریخی  با ۷ هزار سال 
قدمت اســت. به شــهری می رســیم: شهر 
زیرزمینــی نوش آباد، پایتخت انوشــیروان، 
یکــی از پادشــاهان ساســانی کــه در 10 
کیلومتری کاشان واقع شده و زیر بافت قدیمِ 
شــهر آران و بیدگل و روی تپه های سیلک 
که هنر دســتکَن معماری را از سلجوقی تا 
قاجار به رخ بازدید کنندگان می کشــد، قرار 
گرفته است. این شهر به عنوان بزرگترین اثر 
معماری دستکن جهان در سال 1383 کشف 
و در ســال 1385 به شــماره ی 1581۶ در 
فهرســت میراث ملی کشور ثبت شده است. 

اما ماجرای این شهرزیرزمینی چیست؟ 
جالب اســت بدانید که کشف این سازه های 

زیرزمینی به صورت اتفاقی و توســط فردی 
که قصد حفر چاه در منزل خود را داشــت، 
صورت گرفته و بــرای ورود به آن، به دلیل 
پیدا نشــدن ورودی اصلی، از آب انباری که 
مجاور این شــهر زیر زمینی است، استفاده 

شده بود.
علــی اکبر دهخدا، نوش آباد را از ریشــه ی 
»انوشه« به معنی بی زوال و جاویدان دانسته 
و از آنجا به عنوان شهری که خوش و خرم 
اســت و روان جاویدی دارد، یاد کرده است، 
این بنا در ســه طبقه در عمق ۴ تا 18 متری 
زمین بنا شــده و قدمتی حدودا 1800 ساله 
دارد که امروز تنها قســمت هایی از آن قابل 

دسترسی است.

در لغت نامــه ی دهخــدا، »اویــی« واژه ای 
است که در گویش کاشانی معادل »آهای« 
فارسی قرار می گیرد. وجه تسمیه آن هم این 
اســت که به لحاظ ساختار تو در تو و تاریک 
بودن شهر زیرزمینی، در قدیم افراد برای پیدا 
کردن یکدیگر با صدای بلند با کلمه »اویی« 

همدیگر را صدا می کرده اند.
و  کوره راه هــا  حقیقــت  در  اول  طبقــه ی 
دالان هایی بوده است که برای گمراه کردن 
تعقیب کنندگان احتمالی اســتفاده می شــده 
است.طبقه ی دوم و سوم، محل پناه گرفتن 
و زندگــی در مواقع خطــر و ذخیره ی آذوقه 

بوده است.
در ضمن، ورودی  های متعددی برای شــهر 

زیرین شناسایی  شده که بسیاری از آنان در 
سال های دور توسط ســیاب  مسدود شده 

است.
شهر، دارای راهروهای پیچ در پیچ، اتاق های 
کوچک و بزرگ، تله های پدافندی و دفاعی 
بوده  است که گویا در هنگام هجوم دشمن از 
آن ها استفاده می شده است. وسعت این شهر 
به دلیل ارتباط بین محات آن و حفاظت از 
جان و مال مردم در مواقع ناامنی، زیاد بوده 
و در دو سطح افقی و عمودی گسترش یافته 
است. بد نیســت بدانید که در زمان حمله ی 
مغولان از این شــهر برای امنیت مردم هم 

استفاده می شد.
سیستم تهویه ی شــهر یکی از ویژگی های 

منحصر به فردش اســت. آغــاز کانال های 
شــهر از سطح زمین و ساختار U شکل آنها، 
عــاوه بر عبــور و مرور افــراد در مواقع نا 
امنی، باعث ورود و خروج هوا هم می شده و 
ظرافتی که در ســاخت این شهر به کار رفته 
که دیوارهایش کنــار جریان های آب قنات 
قرار دارد تا هــوای خنک در آن جریان پیدا 
کند نیز، یکی دیگــر از اعجازهای معماری 

شهر اویی است.
شــهر اویی قدیمی ترین شــهر زیرزمینی و 
یکی از بزرگ ترین آن ها در دنیا اســت. این 
شــهر که کاماً به صورت دست کن ساخته 
شــده در ایران بی  نظیر اســت. نمونه هایی 
از این مدل شــهرها در ترکیه )ایاصوفیه( و 
فرانسه و ایتالیا می توان یافت اما »اویی« به 
دلیل پیچیدگی و قدمت در نوع خود بی نظیر 

است.
شهر زیرزمینی نوش آباد در سال 85 به ثبت 
ملی رســید همچنین از ســال ۹۴ با مجوز 
سازمان میراث فرهنگی این مکان به سایت 
موزه تبدیل شــد تا عاوه بــر تعلق گرفتن 
اعتبارات اجرایی و پژوهشی زمینه برای ثبت 
جهانی آن فراهم شــود. بازدید از این سایت 
موزه از دو طریق آب انبــار بالاده و آب انبار 

مرکزی نوش آباد امکان پذیر است.

سید جواد هاشمی
همواره یکي از پرســش ها در انتخاب یا فراهم ســازی نوت بوک ها و یا 

کامپیوتر های رومیزی، انتخاب صحیح پردازنده ی مرکزی آن است.
هدف از نگارش این گزارش، ایجاد شــناختی مختصر و بالا بردن سطح 
اطاعات از شــرایط و مزیت های کلی هر یک از این دو این دو کمپانی 

بزرگ در تولید پردازنده های مرکزی نسبت به یکدیگر است.
شــرکت اینتل، در سال 1۹۶8 توســط گوردون ای. مور و رابرت نویس 

تأسیس شد.
  این شرکت در حال حاضر به عنوان دومین تولیدکننده ی بزرگ پردازنده 
در جهان و دومین شــرکت با ارزش این صنعت شــناخته می شــود. در 
حال حاضر، سامســونگ جایگاه اول را از آمریکایی ها ربوده است. اینتل 
به عنوان مختــرع پردازنده های 3۲ بیتی در جهان شــناخته می شــود، 
پردازنده هایی که در اکثر کامپیوترهای شــخصی در دنیای امروز استفاده 

می شوند.
اینتل در ابتدای تأسیس به عنوان تولیدکننده ی مدارهای منطقی شناخته 
می شــد، این شــرکت که ابتدا در زمینه ی تولید رم فعالیت داشت، اولین 
پردازنده های تجاری خود را در ســال 1۹۷1 به بــازار عرضه کرد. البته 
دوران شکوفایی این برند به زمانی برمی گردد که کامپیوترهای شخصی 
به اوج محبوبیت رســیدند و  اینتل نیز توانست سهم قابل توجهی از بازار 

را از آنِ خود کند.
امروزه شــرکت اینتل فعالیت اصلــی خود را در حوزه هــای تحقیق بر 
تکنولوژی روز پردازنده هــای کامپیوتری و همچنین تولید آ ن ها متمرکز 

کرده و از این نام در گســتره ی پردازنده های گوشــی های همراه اسمی 
برجای نمانده است.

شــرکت ای  ام دی، یکی از قدیمی ترین برندهای دنیای کامپیوتر است. 
این شــرکت همیشــه در صنعت تولید پردازنده رقیبی جدی برای اینتل 

بوده است.
 Advance Micro( ای ام دی بــا نام کامل ادونســد مایکرو دیوایســز
Devices( شــرکتی آمریکایی در صنعت تولید پردازنده است و همچون 
اینتــل، تمرکز اصلی آن بــر روی پردازنده هــای کامپیوتری با مصارف 

تجاری و خانگی است.
محصولات اصلی ای ام دی عبارتند از ریزپردازنده ها، چیپســت  مادربورد، 
پردازنده هــای امبدد و پردازنده های گرافیکی که برای طیف وســیعی از 
مصرف کنندگان از ســرورها و کامپیوترهای پیشــرفته تا کاربران عادی 

تولید می شوند.
ای ام دی دومین تولیدکننــده و توزیع کننده ی پردازنده های با معماری 
3۲ بیتی در جهان اســت و تنها شــرکتی است که به عنوان رقیب جدی 
اینتل در این بازار شناخته شده است. اولین محصول ای ام دی در نوامبر 
ســال 1۹۶۹ تولید شــد.اولین ریزپردازنده ی جهان در سال 1۹۷1 تولید 
شد. اینتل این محصول ۴ بیتی را با نام ۴00۴ معرفی کرد و ۴ سال بعد، 

ای ام دی اولین محصول خود در این بازار را معرفی کرد.
پردازنده های گرافیکی کنســول های بازی بزرگ توسط ای ام دی تولید 

می شود.
اکنون به طور خاصه و با نگاهی ســاده به این دو کمپانی، به توضیح و 

تحلیل انتخابی بین این دو در چند سطر خواهیم پرداخت.
 هر دو شرکت دو دسته پردازنده ی مرکزی با اهداف کاربرد برای سرورها 

و کاربرد در ساختار کامپیوترهای شخصی طراحی می کنند.
هر یک از این محصولات برتری ها و معایبی نسبت به تولید های مشابه 
خود از کمپانی دیگر دارنــد و در طول زمان هر یک رتبه های برتر را از 

رقیب خود در مصارف و استفاده های گوناگون می ربایند.
شرکت اینتل برخاف ای ام دی در پردازنده های کامپیوتری خود معماری 
منحصربه فــردی را به وجود آورده که پردازنــده ی مرکزی در کنار یک 
پردازنــده ی گرافیکــی آن را تشــکیل می دهند این درحالی  اســت که 
ای ام دی تنهــا از پردازنده ی مرکزی در پردازنده کامپیوتری بهره می برد. 
این امر در اســتفاده از کارهای روزمــره ی گرافیکی و همچنین دخل و 

تصرف درعکس ها و فیلم ها تفاوت چشم گیری ایجاد می کند.
از طرفی کمپانی ای ام دی با مهندسی ساختاری خود به تکنولوژیی دست 
یافته اســت که درصورت قرارگیری پردازنده ی گرافیکی جداگانه ی این 
شــرکت در کنار پردازنــده ی مرکزی آن، توان پردازشــی هردو به طور 

چشم گیری افزایش پیدا خواهند کرد.
قیمت تولیدات شرکت ای ام دی در مقایسه با محصولات مشابه از شرکت 
اینتل به جز مواردی خاص همواره پایین تر بوده و این نیز یک عامل مهم 

در انتخاب محصولات با پردازنده های این شرکت است.
بــا توجه به بیان قســمتی مختصر از تفاوت ها و تشــابهات ابتدایی بین 
پردازنده های این دو شرکت این شما هستید که انتخاب نهایی را با توجه 

به نیازها و خواسته های خود انجام می دهید.

بررسی تفاوت اینتل و ای دی ام؛

پردازنده، مغز متفکر دیجیتالی

نور پردازی به مناسبت روز جهانی بیماران هموفیلی در برج آزادی و پل طبیعت تهرانعکس روز,,
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